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BESEDILO in FOTO

Mario Žnidaršič

PRIREDITEV OB KOŠNJI 2023

V soboto, 17. junija 2023, je bila idilična vasica Babna 
Polica v Loški dolini prizorišče prireditve Ob košnji. 
Organizatorji, Javni zavod Snežnik in Društvo 
podeželske mladine Loška dolina v sodelovanju 
vaščanov Babne Police, so združili moči in pripravili 
tradicionalni dogodek V deželi ostrnic. 

/Več v članku OB KOŠNJI 2023 na strani 28/
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UREDNIŠKI NAGOVOR
 K A Z A L O  

ROK ZA ODDAJO ČLANKOV ZA NASLEDNJO ŠTEVILKO JE 4. 9. 2023!
ZA VSEBINO ČLANKOV V OBRHU ODGOVARJAJO AVTORJI SAMI. 
STALIŠČE V VSEBINAH POSAMEZNIH PRISPEVKOV NI NUJNO 
TUDI STALIŠČE UREDNIŠKEGA ODBORA ALI IZDAJATELJA

Splošna navodila in pravila za pripravo člankov: 
• Tekstovni del članka naj bo napisan in posredovan v elektronski obliki v 
programu word. • Ime dokumenta naj bo enako, kot je naslov članka. • Vsi 
teksti morajo biti podpisani s polnim imenom in priimkom. • Fotografi-
je in drugo slikovno gradivo mora biti pripravljeno v digitalni obliki v jpg 
formatu, ločljivosti 300 dpi in velikosti 1MB ali več. Slikovno gradivo naj 
bo posredovano samostojno in ne vstavljeno v wordov dokument. Pred-
vsem pa naj fotografije ne bodo prenesene direktno s FB ali drugih splet-
nih strani, ker take niso tehnično ustrezne za tisk. • K fotografijam je po-
trebno priložiti besedilo (kdo, oz. kaj je na fotografiji) ter obvezno navesti 
avtorja fotografije oziroma, če avtor ni znan, ime tistega, ki fotografijo 
hrani oziroma poseduje. • Seznam fotografij s podatki naj bo napisan na 
koncu članka, na katerega se slikovno gradivo nanaša. • Priporočena in 
zaželena dolžina tekstov je od 2.000 do največ 5.500 znakov s presledki 
ter priporočena ena ali največ dve fotografiji oz. slikovni prilogi. • Izjeme 
so intervjuji, predstavitev oseb in krajev, potopisi in razni strokovni član-
ki, ki potrebujejo obsežnejšo razlago. Ti teksti lahko vsebujejo do največ 
10.000 znakov s presledki ter največ 3 fotografije oz. slikovne priloge. • Če 
je fotografij priloženih več, kot jih lahko vstavimo k članku, si uredništvo 

OBRH – JAVNO GLASILO OBČINE LOŠKA DOLINA 

Prejmejo ga brezplačno vsa gospodinjstva v občini Loška dolina. • Naročniki izven občine Loška dolina plačajo letno naročnino 10 € 
• Naklada 1550 izvodov. • Uredniški odbor: Andreja Buh, Janja Urbiha, Mario Žnidaršič, Karmen Bajec, Danica Petrovič, Mateja Šoštarič, 
Nives Pišek • Odgovorni urednik: Miha Razdrih • Naslov uredništva: Loška dolina, Cesta Notranjskega odreda 2, 1386 Stari trg pri 
Ložu. • E-naslov: obcina@loskadolina.si • Telefon: 01 705 06 70 • www.loskadolina.si • naslovnica: Snežniška vrtnica • fotografija 
na naslovnici: Nives Pišek • Avtor križanke: Matjaž Hladnik • Oblikovanje: Polonca Strman • tisk: Abakos d.o.o.

pridržuje pravico, da ne objavi vseh. Uredništvo si pridržuje tudi pravico 
do neobjave ali krajšanja člankov, ki niso v skladu s predpisano dolžino. 
Prav tako ne objavi tistih, ki niso v skladu s programsko zasnovo glasila 
in ne sodijo v nobeno od rubrik. Uredniški odbor bo presodil kateri članki 
bodo objavljeni! Pridružujemo si pravico, da članke zavrnemo. Hvala za 
razumevanje.

Navodila za prispevke v rubriki Pisma bralcev: 
• Tekst naj ne presega 3.000 znakov s presledki in največ eno slikovno 
prilogo • Vsebina naj bo omejena na tematiko, ki se nanaša izključno na 
Loško dolino, za vse druge teme si uredništvo pridružuje pravico, da jih 
ne objavi. • Teksti z žaljivo ali sovražno vsebino ne bodo objavljeni. • Ured-
niški odbor si pridržuje tudi pravico, da morebitno polemiko na določeno 
temo, ki bi se nerazumno razvijala v več zaporednih številkah, omeji oz. jo 
prekine. • Besedilo mora biti podpisano s polnim imenom in priimkom. • 
Dopisan mora biti tudi naslov in telefonska številka, z namenom, da lahko 
preverimo istovetnost pisca.• Za vsebino in resničnost navedb odgovarja 
izključno avtor sam. 

Navodila za prispevke v rubriki Svetniška stran: 
• Vsem svetnicam in svetnikom je enako odmerjen prostor. Teksti so lahko 
dolgi maksimalno 2800 znakov s presledki in ena osebna oz. portretna 
fotografija. V primeru, da je tekst daljši od predpisanega obsega, ne bo ob-
javljen oz. bo vrnjen v krajšanje.
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Spoštovane bralke, cenjeni bralci
in soustvarjalci glasila Obrh!
Pa ga imamo! Vroče poletje. Čas kislih kumaric in dopustov. Kljub 
temu je pred Vami nova številka glasila Obrh. Tudi v tokratni izdaji 
boste našli veliko zanimivih vsebin. Vesel sem Vaših odzivov. Tako 
na nagradna vprašanja kot na vsebine. Nekateri bi si želeli več infor-
mativnih vsebin, kot so na primer oznanila o porokah in osmrtnice. 
Drugi ste razočarani, ker nekaterih vsebin ne želimo več objavljati. O 
vsem smo razpravljali na uredniškem sestanku. Nekatere stvari sicer 
niso odvisne od nas. Glasilo nima novinarjev, ki bi poročali z dogod-
kov, pisali profesionalne članke ali zbirali informacije. Odvisni smo 
od vsebin, ki nam jih pošljete. Skrbno jih pregledamo in se odločimo, 
če so primerne za objavo. V tem smo avtonomni in nihče nam ne daje 
navodil. Verjetno koga tudi razočaramo in razjezimo, a stojimo za 
svojimi odločitvami. Tudi grafična prenova ni vsem všeč. Priznam, 
kar nekaj težav imamo še, a jih poizkušamo odpraviti. Žal ne gre ved-
no tako hitro, kot bi si želeli, zato se vsem prizadetim na tem mestu 
še enkrat opravičujem. Včasih se zgodijo tudi kakšne neljube napake, 
kak prispevek se izgubi, kak članek v tisk uide nelektoriran. Trudimo 
se, da bi bilo takih in podobnih napak v bodoče vse manj. Naš cilj je, da 
bi glasilo ugajalo vsem, a se zavedamo, da bo to zelo težko izvedljivo. 
Ljudje smo si pač različni. Ponovno Vas vabim, da sami sooblikujete 
Obrh s tem, da nam pošljete svoje članke, reportaže, pesmi, fotografi-
je in ostale vsebine, za katere menite, da bi utegnile zanimati tudi os-
tale bralce. Tudi tako bo glasilo postalo všečno širšemu krogu bralcev. 
Pa uživajte v poletju in naj Vam Obrh krajša vroče dni. Doma ali pa na
dopustu. Pošljite nam kakšno fotografijo z Obrhom, odgovore na na-
gradna vprašanja in druge vsebine, ki jih želite videti v naslednji šte-
vilki. Rok za oddajo je 4. september. Hvala že vnaprej!

Miha Razdrih, urednik

UREDNIŠKI ODBOR GLASILA OBRH
ZGORAJ OD LEVE PROTI DESNI: ANDREJA BUH, JANJA URBIHA,
NIVES PIŠEK, MARIO ŽNIDARŠIČ, DANICA PETROVIČ, KARMEN BAJEC
SPODAJ: MIHA RAZDRIH IN MATEJA ŠOŠTARIČ
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Matjaž Antončič, župan Občine Loška dolina

Spoštovane občanke,
cenjeni občani!

Tudi letos se je začelo poletje z vi-
sokimi temperaturami. Žal je zadnja 
leta stalnica tudi pomanjkanje pitne 
vode v naši občini. Pomembno je, da 
čim prej rešimo to težavo. Za letošnje 
leto sem že pred volitvami napove-
dal, da bo v primeru pomanjkanja, 
potrebno voziti vodo od drugod. Že v 
naslednjem letu pa naj bi z delovan-
jem ultrafiltracije na vodnem viru 
Obrh - Žaga zagotavljali dovoljšno 
količino vode ter imeli priložnost 
urejati dotrajane vodovodne odseke. 
Za izvedbo tega projekta seveda po-
trebujemo najprej pozitivna mnenja 
vseh pristojnih služb, kar pa upam, 
da bomo v kratkem uredili, kljub 
začetnim zadržkom Direkcije za vode 
(DRSV).

S strani upravljalca JPK Cerknica smo 
bili 22. junija obveščeni, da zaradi 
nizkega vodostaja v vodohranu Obrh - 
Vrhnika, požarna varnost iz javnega 
vodovoda na območju občine Loška 
dolina ni več zagotovljena, kmalu 
za tem pa je bil tudi izdan ukrep 
varčevanja z vodo, ki prepoveduje 
zalivanje vrtov, pranje avtomobilov, 
polnjenje bazenov, itd. do preklica.

To vse sicer sovpada tudi s prvim 
vročinskim valom in s tem povečano 
porabo vode zaradi aktivnosti veza-
nih na visoke temperature. So pa že 
dolga leta glavni razlog za te težave 
izgube vode na vodovodnem omrež-
ju, tako na starih dotrajanih cevovo-
dih (tudi tam kjer ni še prevezave 
na novega zaradi nelegalne gradnje), 
hišnih priključkih, pa tudi kakšni 
»drugačni« odvzemi se dogajajo kot 
smo zasledili. Reševanje teh težav 
smo se lotili sistemsko, primarno 
pa predvsem tistih, ki so najhitreje 
izvedljive. Žal pa ne gre nič čez noč, 
sploh tam, kjer so vpletene državne 
inštitucije in velika finančna obre-
menitev za proračun.

Za naselje Rožnik, ki je zelo na udaru 
z defekti na vodovodu, so sredstva 
za celotno rekonstrukcijo naselja 
zagotovljena, tako da računamo, da 
bo gradbeno dovoljenje pridobljeno 
do konca letošnjega leta. Projekt 
obnove naselja bomo usklajevali s 
tamkajšnjimi prebivalci in v ta namen 
je bil že izveden prvi sestanek, za kar 
se zahvaljujem g. Matjažu Žnidaršiču, 
da je vse to organiziral in izpeljal. 

Kot so nam sporočili iz Komunale, 
iščejo defekte na območju celotne 
občine in jih odpravljajo, kolikor je 
hitro mogoče. Da bi lociranje teh 
defektov pohitrili, smo enega od 
ukrepov predvideli tudi s povečanjem 
števila vodomernih jaškov na glavnih 
vodih – pobuda je bila že poslana upra-
vljalcu. Število in lokacije teh jaškov, 
kot morebitne druge rešitve bomo 
določili in uskladili skupaj s Komu-
nalo v kratkem. Vsem tistim, ki imate 
merilna mesta za vodo na robu vaše 
parcele, predlagamo, da če le imate 
možnost, redno spremljate porabo na 
števcu saj je kar nekaj defektov med 
merilnim mestom in objektom oz. na 
vašem hišnem priključku.

Vsakodnevno smo na zvezi z upravljal-
cem JPK Cerknica, kot tudi s poveljni-

kom Civilne zaščite Loška dolina
g. Iztokom Mihelčičem. Imeli smo tudi 
skupni sestanek s predstavniki JPK 
Cerknica, poveljniki gasilskih društev 
v občini, poveljnikom Gasilske Zveze 
Loška dolina, vodstvom CZ Loška do-
lina, regijskim poveljnikom Gasilske 
Zveze Slovenija za Notranjsko in 
regijskim poveljstvom CZ. Preučili 
smo določene možne scenarije in 
tudi sprejeli nekaj ukrepov. S tako 
strokovnimi in kompetentnimi ljud-
mi je zelo enostavno sodelovati in 
iskati rešitve – hvala vam vsem!

Popolnoma razumljivo je, da imamo 
počasi že vsi dovolj teh »omejitev 
in ukrepov«, saj se vleče podobna 
zgodba že kar nekaj let. Ampak žal 
trenutno drugače ne gre, če hočemo 
zagotoviti čisto pitno vodo v vsa 
gospodinjstva tudi čez poletje. Hvala 
vsem občankam in občanom za ra-
zumevanje, potrpljenje in solidarnost 
saj nam bo le skupaj uspelo.

Trenutno situacija glede na lansko 
leto še ni kritična. To seveda ne 
pomeni, da nam ni potrebno up-
oštevati ukrepov, ampak da imamo 
trenutno še možnost varčevati z vodo 
in na tak način čim dlje obvladovati 
situacijo brez dolgih in dragih inter-
vencij ter da bodo tako sredstva na 
voljo za krizne razmere – če do njih 
pride.

Hvala vsem, ki se držite ukrepov 
in s tem pripomorete k stabilizaciji 
razmer. Kaj nam bo narava ponudi-
la med poletjem, ne vemo, so pa 
projekcije dokaj neugodne, saj je 
napovedano dolgo in sušno obdobje. 
Smo se pa pravočasno pripravili na 
ukrepanje za zagotovitev zadostne 
količine pitne vode, če bo to potrebno. 

Želim vam eno prijetno
in zabavno poletje.

Matjaž Antončič,
župan Občine Loška dolina

• FOTO: ARHIV OBČINE LOŠKA DOLINA

“Vrednosti vode
ne poznamo,
dokler se vodnjak
ne posuši.”
Kitajski pregovor
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• FOTO: MARIO ŽNIDARŠIČ

Župan Matjaž Antončič je učencem 
devetih razredov podelil priznanja. 
Priznanje župana za dosežen izjemni 
učni uspeh v devetem razredu 
osnovne šole je prejela Tereza 
Žnidaršič. Priznanje Bronasti grb 
Občine Loška dolina  so prejeli 
učenci, ki so dosegli nadpovprečni 
učni uspeh v vseh letih osnovne 
šole. V letošnjem letu so to priznanje 
prejeli: Olgica Angelova, Nuša 
Ožbolt, Lovro Sterle Kovanovi
 in Žiga Sterle.

Danica Zrim,
občina Loška dolina

Župan odličnim 
učencem podelil 
priznanja

Danica Zrim,
občina Loška dolina

Srečanje na meji 
2023

Vsem prejemnikom iskreno 
čestitamo in jim želimo, da si izberejo 
tako življenjsko  pot, ki jih bo 
osrečevala.  

 

Letos sta se župana pobratenih 
občin Loške doline in Čabra srečala 
na mejnem prehodu Babno Polje 
30.06.2023. Pobudnik tega srečanja 
je bil v letu 1994 Vojko Otoničar, 
takrat zaposlen na policijski postaji 
Cerknica. Kasneje so organizacijo 
teh srečanj prevzele občine. Letošnje 
srečanje poteka sicer že 29. leto,
s tem, da eno leto srečanja zara-
di pandemije ni bilo. V skupnem 
druženju se ta dan srečajo različne 
organizacije, ki čezmejno sodelujejo 
že vrsto let.  Matjaž Antončič, 
župan občine Loška dolina in
Antonio Dražović, župan mesta 
Čabar sta poudarila pomen skupnega 
sodelovanja, saj je življenje ljudi 
v obeh občinah, prav tako organi-
zacij, društev in ostalih inštitucij 
dnevno prepleteno z različnimi 
dogodki ter poslovnim sodelovan-
jem. Skupno sodelovanje predstavlja 
možnosti in priložnosti za doseganje 
skupnih ciljev in aktivnosti. 
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mag. Armida Bavec
podžupanja, članica občinskega sveta,
predsednica Stanovanjskega odbora

Izkoristite privilegij prebujanja 
ob opojnem vonju sena 

Ob vožnji mimo koče Urška sem uživala v pogledu vse na-
okoli in na cesto nenadoma skoči okoli 3 letni medvedek 
in jo ucvre nazaj v gozd. Polepšal ni je dan, saj sem bila 
očarana nad lepoto tega bitja in eleganco njegove gibčno-
sti. Nato nad Poljanami pridem na regionalko in se odpel-
jem do Babnega polja. Ogromno pokošenega sena je opoj-
no dišalo in resnično mi je prešinila misel v kako prelepih 
krajih živimo. Moramo ohraniti te čudovite kraje. Naši 
predniki so to znali. In s čim se soočamo danes? Posel-
jenost je nekoliko gostejša, čeprav nas te številke v naši 
občini lahko zelo skrbijo. Zadnje »uspešno« desetletje 
pa nas je pripeljalo skoraj na dno. Tu je nekaj statističnih 
podatkov letu 2016 umrlih 44, rojenih 34; 2017 umrlih 44, 
rojenih 27; 2018 umrlih 45, rojenih 34; 2019 umrlih 44, 
rojenih 25; 2020 umrlih 44, rojenih 22; 2021 umrlih 60, 
rojenih 27 in 2022 umrlih 47, rojenih 16. Pa še tole-na dan 
1.1. 2015 prebivalcev 3866,od tega 3526 državljanov in 340 
tujih državljanov. Na dan 1.1. 2019 prebivalcev 3744, 3417 
državljanov in 327 tujih državljanov. Na dan 1.1. 2022 pre-
bivalcev 3624, 3285 državljanov in 339 tujih državljanov. 
V 2021 povprečna starost občanov 45,1 leta, za Slovenijo 
pa 43,8 let. Iz tega je jasno, da je potrebno nekaj storiti na 
bivanjskih pogojih mladine. Zato smo se v stanovanjskem 
odboru zelo angažirali v preučevanju in iskanju možnosti 
kako mladim zagotoviti »košček pod soncem« v Loški 
dolini. Za začetek smo transparentno izpeljali razpis za 
dodelitev stanovanj in prednostno listo javno objavili. 
Jeseni bosta na voljo še dve novi stanovanji. V maju smo 
obiskali Ajdovščino, kjer nam je župan predstavil njihov 
projekt »gradnje hiš za mlade« in ostale projekte na temo 
nastanitev. Ogledali smo si tudi lokacijo, kjer bodo še 
letos zgrajene prve štiri hiše za mlade in se dogovorili za 
sodelovanje, če ocenimo, da bi ta oblika gradnje prišla v 
poštev tudi pri nas. Sprejeli pa smo tudi kar nekaj skle-
pov, kjer smo predlagali v preučitev posamezne lokacije, 
ki bi mogoče lahko bile smiselne za gradnje stanovanj 
in tudi enodružinskih hiš v občini. Do teh odgovorov je 
potrebno priti še v letošnjem letu in ukrepati takoj, saj 
nam časa, glede na podatke o smrtih in rojstvih v občini, 
zelo hitro zmanjkuje. In po desetletnem »spanju« na tem 
področju, je sedaj zelo težko prebuditi to stanovanjsko 
»spečo trnuljčico«. Seveda pa je osvojitev teh predlogov 
v pristojnosti občinskega sveta in župana, saj govorimo o 
sredstvih proračuna. Vsi pa se trudimo in vlagamo mak-
simalne napore, da nam skupaj uspe ob zavedanju, da je 
potrebno naenkrat reševati toliko življenjsko pomembnih 
»v desetletju nakopičenih problemov«, da je potrebno 
veliko celoletnih proračunov, veliko vztrajnosti in iznaj-
dljivosti pri iskanju rešitev in sredstev, da tale »titanik« 
vrnemo na površje.

mag. Armida Bavec
OO SD Loška dolina

Strategija
razvoja občine 
Loška dolina
kot podlaga
usmerjenemu
razvoju in
koriščenju
evropskih
sredstev

V lanskem letu, v času volilne 
kampanje za lokalne volitve, so že 
bili predstavljeni izvlečki iz Strate-
gije razvoja Občine Loška dolina, ki 
je bila izdelana na pobudo OO SD 
Loška dolina. V obdobju od junija so 
septembra smo se občani samoini-
ciativno srečevali v različni delovnih 
skupinah. In vsaka skupina, in tudi 
posamezniki, smo izoblikovali in 
prispevali tudi rešitve kaj potrebu-
jemo in kaj narediti, da dosežemo 
razvojni preboj. Ob zaključku smo 
se vsi srečali na plenarnem srečan-
ju, na katerem smo analizirali še 
strategijo kot celoto, jo dopolnili 
in tako je dobila končno obliko kot 
primerno gradivo za predstavljanje 
javnosti in obravnavo na občinskem 
svetu, če se novoizvoljeno vodstvo 
občine za to odloči. Strategija je bila 
takoj po volitvah posredovana tudi 
novoizvoljenu županu v uporabo, saj 
menimo, da je pripravljeni dokument 
naše skupno javno dobro in je bil na 
pobudo in pod moderiranjem OO SD 
Loška dolina, pripravljen za vse nas 
in naše zanamce.

IN KAJ PRAVZAPRAV JE CILJ TE 

STRATEGIJE?

Osrednji cilj, ki ga zasleduje 
pričujoči dokument je občanom 
zagotoviti kakovostno življenje, 
ki se ga lahko doseže le z 
uravnoteženim gospodarskim, 

LOKALNA POLITIKA

Armida Bavec
• FOTO OSEBNI ARHIV
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družbenim in okoljskim razvojem. 
To bomo dosegli le z ustreznim 
izobraževanjem, omogočanjem 
priložnosti za ustvarjanje, 
zagotavljanjem možnosti, da ima 
vsak občan dostojen domu in urejene 
bivanjske razmere, ustvarjanju 
možnosti občanom za zdravo 
življenje. Velik poudarek pa je na 
vzpostaviti varnosti na način, da je 
za vse poskrbljeno tudi v tretjem 
življenjskem obdobju, ko posameznik 
potrebuje skrb in več pomoči.

KATERI SO RAZLOGI ZAKAJ SMO SE 
V OO SD LOŠKA DOLINA SAMOINI-
CIATIVNO ODLOČILI ZA PRIPRAVO 
STRATEGIJE?

Razlog je v zagotovitvi možnosti za 
bolj načrtovano namenjanje sred-
stev za projekte in v namenu razviti 
strategijo razvoja občine za prihod-
nje razvojno obdobje (2023‒2030), 
ki bo vključevala interese občanov in 
podpori skladnemu razvoju občine 
na gospodarskem, kulturnem, šport-
nem, socialnem in okoljskem področ-
ju. Je pa ta dokument zasnova kot ti. 
živ dokument, ki se lahko obdobno 
dopolnjuje, glede na spremenjene 
potrebe občanov in spremenjene 
vplive okolja. 

IN KATERE TEME ZAOBJEMA 

STRATEGIJA?

• demografske izzive 

• razvoj malega gospodarstva in 
ustvarjanje novih- ekološko sprejem-
ljivih - delovnih mest z višjo dodano 
vrednostjo 

• gospodarske površine, ki zagotavl-
jajo uspešnost podjetij in malega 
gospodarstva 

• delovna mesta na področju kmeti-
jske dejavnosti in povečanje kmeti-
jskih zemljišč v uporabi 

• povezovanje na več ravneh (turis-
tični produkt, ponudniki, sodelovan-
je med dejavnostmi) 

• izgradnjo nakupovalnega središča

• vzpostavitev ustrezne infrastruk-
ture (vodovod, kanalizacija, ceste, 
parkirišča, zunanje ureditve) 

• povečanje lokalne samooskrbe 

• nemoteno oskrbo s pitno vodo ter 
urejeno odvajanje in čiščenje odpad-
nih voda

• manj obremenjeno in onesnaženo 

okolje (tudi manj nočnih zvočnih 
obremenitev s hrupom kot posledica 
proizvodnje) 

• zagotavljanje čistega zraka

• povečanje energetske učinkov-
itosti, energetska neodvisnost in 
energetska samozadostnost 

• informacijsko napredna družba 

• načrtovanje mobilnosti, varne 
pešpoti in kolesarske povezave 

• izboljšanje prometne infrastruk-
ture za večjo prometno varnost 

• ureditev vzdrževanja vodotokov in 
zagotavljanje večje pretočnosti ter 
povezav bregov

• urejenost in organiziranost javnih 
površin, funkcionalnost zelenih 
površin 

• zagotovitev primerno število stano-
vanj in komunalno urejenih površin 
za novogradnje

• pridobivanje znanja in spretnosti 
za kakovostno življenje skozi vsa 
življenjska obdobja 

• zdravo in aktivno življenje občank 
in občanov, programi o pomenu 
zdravega življenja kot najpomembne-
jši obliki preventive 

• razvoj potenciala naravne dediščine 
in podeželja 

• obnovo in oživitev kulturne ded-
iščine ter ureditev vaških jeder

• FOTO: MILAN PREDOVIĆ

Ostrnice • FOTO: NIVES PIŠEK

• vključevanje vseh občanov preko 
participativnega dela proračuna 

• načrtovanje prostorske in stano-
vanjske politike (neprofitna sta-
novanja, bivalne enote za ranljive 
ciljne skupine, varovana stanovanja, 
domska oskrba starejših) 

• transparentno in strokovno delo 
občinske uprave

• ureditev in zagon hotelsko-gostin-
ske dejavnosti v grajski pristavah 
gradu Snežnik.

VSE TO PA JE ZAOBJETO V TREH 
RAZVOJNIH STEBRIH OBČINE
LOŠKA DOLINA, KO SO ZAOBJETI V:

1. Okolje in prostor.
2. Družbene dejavnosti.
3. Gospodarske družbe in

podjetništvo.

Za zaključek pa še nekaj statističnih 
podatkov za leto 2020, ki jih vsebuje 
strategija (pripravljena v letu 2022):
skupna površina občine 166,8 km2, 
dolžina lokalnih cest in javnih poti 
54,972 km, 162 prebivalcev mlajših 
od 6 let, 336 prebivalcev mlajših od 
15 let in starejših od 6 let, 427 pre-
bivalcev mlajših od 75 let in starejših 
od 65 let, 426 prebivalcev starejših 
od 75 let.
In tudi tile podatki so jasen poka-
zatelj, da je potreben sistematičen 
pristop in hitro ukrepanje, da se 
v občini zagotovi storitve, ki jih 
občani potrebujemo in zagotovi tudi 
njen dolgoročni obstanek in razvoj.
Podrobnejša predstavitev pripravljen-
ega dokumenta pa sledi v prihodnje.
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Simon Troha

Babnopoljska 
drobtinica
NOGOMETNI 1. MAJ

Dne 1. maja smo se vaščani Babnega 
Polja zbrali na vaškem travnatem 
igrišču in odigrali nogometni turnir 
generacij. Igrišče je bilo odlično 
pripravljeno in tudi vreme nam je bilo 
naklonjeno. Sodelovale so štiri ekipe. 

Turnirja si ne predstavljamo brez 
veteranov, ki so pred več desetletji 
postavili temelje babnopoljskega 
nogometa. Dokazali so, da s svojo 
zagnanostjo in borbenostjo še vedno 
konkurirajo mlajšim generacijam. 
Člani naslednje ekipe so bili gen-
eracija, ki povezuje staro in mlado. 
Kondicijsko nekoliko podhranjeni, 
vendar polni volje do nogometa. Tak 
turnir so že nekajkrat izpeljali pred 
leti. Naslednja ekipa je ekipa, ki ji 
leta še niso povzročila večje škode 
in je s svojo hitrostjo in tehniko 
navdušila občinstvo. Najpomembne-
jša ekipa turnirja pa so bili najmlajši 
nogometaši, stari med 7 in 15 let. 
Pokazali so odlično igro, pogumno se 
soočili z starejšimi ekipami in jim na-
suli lepo število golov. Za sodelovanje 
so prejeli zaslužene medalje. Zmagov-
alec turnirja pravzaprav ni bil tako 
pomemben, kot pa je bilo pomembno 
dobro vzdušje ter druženje med Bab-
nopoljci. Nastopilo nas je vsega skupaj 
okrog 40 igralcev, spodbujalo pa nas 
je še lepše število gledalcev. 

Hvala vsem za sodelovanje,
pa drugo leto spet. 

• FOTO: JANEZ TROHA
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Andreja Buh 

Borislav Valjan in Nikolaj
Komidar: Najpomembnejše
je delo z mladimi
BORISLAV JE PREDSEDNIK,
NIKOLAJ PA TAJNIK DRUŠTVA 
LJUBITELJEV LOKOSTRELSTVA LOŽ IN 
STA TRENUTNO, OB PODPORI NEKAJ 
OSTALIH ČLANOV IN STARŠEV OTROK, 
T.I. GONILNI SILI DRUŠTVA. DRUŠTVO V 
PRIHODNJEM LETU PRAZNUJE 30 LET 
DELOVANJA. ENAJSTEGA NOVEMBRA 
1994. LETA, OB USTANOVITVI, JE 
DRUŠTVO ŠTELO OKOLI 30 ČLANOV.
BORISLAV POVE, DA SO LOKOSTRELCI 
DELOVALI ŽE VELIKO LET PREJ, 
KOT SEKCIJA TURISTIČNEGA 
DRUŠTVA LOŠKA DOLINA IN SICER 
PRIBLIŽNO OD LETA 1987-1988, KO 
SO OTVORILI SPOMENIK SNEŽNIŠKI 
DIANI. TOČNIH PODATKOV NIMAJO, 
SAJ SE JE DRUŠTVO NEPRESTANO 
SELILO, NIKOLI NISO IMELI 
SVOJIH PROSTOROV, PISARNE, 
DOKUMENTACIJA SE JE ZARADI TEGA 
IZGUBILA.

OB USTANOVITVI STE TOREJ IMELI 
OKOLI 30 ČLANOV, KOLIKO PA VAS JE 
DANES?

Lokostrelstvo je specifičen šport in 
veseli smo, da nas je danes v klubu 
kar 47. Od tega je kar 14 šoloobveznih 
otrok in celo trije predšolski. Ti 
najmlajši seveda še niso registrirani 
lokostrelci, pridejo pa, običajno s 
starši in se seznanjajo s tem športom. 
V svojih vrstah imamo tudi mladinca, 
ki sicer prihaja iz Ljubljane, a se je 
včlanil v naš klub. Največ članov 
pa je nekje srednjih let oz. malo 
starejših. Slednji in pa otroci smo 
tudi najaktivnejši.

ALI POTREBUJE LOKOSTRELEC KAKŠ-
NA POSEBNA IZOBRAŽEVANJA, PRE-

DEN SE SPLOH LOTI TEGA ŠPORTA?

Seveda. Najpomembnejša je varnost. 
Vsakega ob vstopu v klub oz. preden 
začne streljati z lokom, najprej nauči-
mo, kako to početi varno. Poznati 
morajo tudi pravila in s tem jih, kot 
mentorji, seznanjamo izkušeni in 
usposobljeni člani. Veliko njih ima 
opravljene izpite za trenerja oz. 
učitelja lokostrelstva. Nikolaj, ki se je 
društvu pridružil šele pred letom dni, 
trenutno zaključuje to izobraževanje, 

ena od članic pa obnavlja licenco. 
Borislav je od leta 1995 tudi eden od 
registriranih sodnikov v društvu in je 
na tem področju tudi ves čas aktiven 
ter vsa svoja znanja in izkušnje suv-
ereno prenaša ostalim lokostrelcem.

KOT VEČINA DRUŠTEV V DOLINI, 
STE TUDI LOKOSTRELCI ZAČELI 
PRAVZAPRAV BREZ LASTNIH
PROSTOROV, KAKO PA JE DANES?

Lastnega prostora, ki bi nam 
omogočal pisarniška dela, servisiran-
je opreme, sestanke, arhiv in teo-
retična izobraževanja, nimamo. Arhiv 
dokumentov imamo kar doma. Si pa s 
skeniranjem obstoječih dokumentov 
počasi ustvarjamo arhiv v elektrons-
ki obliki.
To je tisto, kar otežuje delovanje 
društva. Takih težav je manj pri 
treningih. Vsaj poleti oz. ob prim-
ernem vremenu uporabljamo vad-
bišče in progo okoli hriba v Peščenku 
v Kozariščah, ki ju imamo v najemu 
in uporabi od Sklada kmetijskih 
zemljišč in gozdov in Agrarne skup-
nosti Kozarišče. Na vadbišču imamo 
postavljeno kamionsko prikolico, 
kjer hranimo svoje tarče, tudi 3D (za 
nepoznavalce: to so tarče v obliki 
živali) in zanje potrebujemo precej 
prostora. Nekaj tarč hranimo tudi 
v prostorih Mizarstva Mrak, kjer so 
nam stopili naproti.
Notranje treninge izvajamo v 
telovadnici domače osnovne šole. Tu 
imamo trenutno na razpolago dva 
termina na teden, kar pa je premalo. 
Predvsem pred kakšnimi tekmami bi 
želeli trenirati dodatno, a je telovad-
nica zelo zasedena in to pač ni izv-
edljivo. Včasih nam pomagajo v TKD 
Sovica s svojimi prostori v bivšem 
podjetju Brest v Cerknici, da – pred-
vsem mlajši – trenirajo neposredno 
pred tekmami.
Absolutno si čim prej želimo novo 
športno dvorano, ki bo – upamo, 
primerna tudi za izvedbo kakšne 

• FOTO ARHIV DLLL 

državne lokostrelske tekme. Take 
tekme namreč privabijo veliko ljudi 
– tekmovalcev in obiskovalcev in 
močno pripomorejo k popularizaciji 
lokostrelstva.

Z NOVIMI PROSTORI BI SEVEDA 
VELIKO LAŽJE DELALI PREDVSEM Z 
MLADIMI, SAJ NJIM NAMENJATE NA-

JVEČJO POZORNOST.

Zelo radi delamo z mladimi, z njimi 
dosegamo tudi zelo dobre rezultate 
in veseli smo, da jih vedno več pride 
k nam in z nami tudi ostanejo. 

Začenjamo pa seveda z osnovami, 
s spoznavanjem opreme, pravil in 
predvsem jih učimo varnosti. Lok 
je vendarle orožje in varnost je 
absolutno na prvem mestu. Mladi v 
večini primerov začenjajo z osnovno 
opremo – golim lokom, brez dodat-
kov. Ta jim omogoča osvajanje znanja 
in tehnike streljanja, udeležbe na 
tekmovanjih mlajših kategorij ter 
tudi vrhunske rezultate in uvrstitve 
na njih. Mimogrede, s tako opremo 
so naši osnovnošolci tudi državni 
prvaki. Za še boljše rezultate pa je že 
potrebna bolj vrhunska oprema. V 
to morajo investirati sami, saj jim s 
proračunom društva tega ne moremo 
omogočiti. Hkrati s tem se poveča 
tudi potreba po več in kvalitetnejših 
treningih. S prostori v novi dvorani, 
bi nam bilo lahko omogočeno tudi to. 

S ČIM PA VAM USPE ZADRŽATI 
MLADE? VERJETNO JIH PRIDE VELIKO 
IZ RADOVEDNOSTI, KAJ PA JE TISTO, 
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ZARADI ČESAR TUDI OSTANEJO?

Največ naredita preprostost in 
sproščenost. Delamo tako, da mladi 
šport jemljejo kot zabavo. Spodbu-
jamo jih, da se sami »priganjajo« za 
boljši rezultat. Med njimi vlada zdra-
va tekmovalnost, želijo doseči nekaj 
več, mi pa jim pri tem pomagamo, jih 
usmerjamo in jim stojimo ob strani. 
Mentorji se trudimo, da mladi, bodisi 
na treningih, bodisi na tekmovanjih 
uživajo. Seveda ob tem, da je varnost 
vedno na prvem mestu. 
Prirejamo zabavne tekmovalne igre, 
kjer se izredno sprostijo, npr. strel-
janje balonov…
Morava reči, da se v društvu v 
zadnjem letu posvečamo predvsem 
mladim. Otroci so zelo disciplinirani, 
stalno sprašujejo in tudi sami iščejo 
potrebne informacije.
Zelo pomemben je odnos nas, 
mentorjev do otrok, izredno velike-
ga pomena pa je seveda podpora 
staršev. Ni dovolj, da jih moralno 
podpirajo, starši namenijo veliko 
svojega prostega časa udejstvovanju 
otrok. V lanskem letu smo bili, npr. 
na 33 tekmah in na tekme otroke 
vozijo starši. In starši vidijo za-
dovoljstvo svojih otrok, vidijo, da 
je nam – mentorjem mar zanje in se 
ukvarjamo z njimi. 
Lokostrelstvo ni zgolj zdrav šport, 
z veliko gibanja v naravi, je tudi 
matematika, saj morajo tudi najm-
lajši poskušati sami izračunati svoj 
rezultat. Je geografija, saj se gibljemo 
po zelo različnih terenih (govorimo 

o 3D tekmovanjih), je spoznavanje 
narave, je socializacija, saj na tekmo-
vanjih srečujejo vrstnike iz različnih 
koncev Slovenije, pa tudi tujine in je 
še mnogo več… Zelo dobro vpliva tudi 
na psiho in koncentracijo in povečuje 
samodisciplino. Naj navedeva primer 
našega tekmovalca Aljaža Brenka, od 
1440 možnih krogov na določenem 
tekmovanju jih je naredil 1422. S tem 
rezultatom je postal nov mladinski 
in članski državni rekorder in izenačil 
evropskega in svetovnega. Je komen-
tar sploh potreben?
In ne pozabimo, da je lokostrelstvo 
primerno prav za vse in da imamo v 
Sloveniji tudi para lokostrelce. Torej 
– ni omejitev.

NE GLEDE NA KVALITETO LOKOV, S 
KATERIMI STRELJAJO VAŠI ČLANI 
(VKLJUČNO Z VAMA), PA SE LAHKO 
POHVALITE Z IZREDNIMI REZULTATI.

Drži. Če povzamemo uspehe v letu 
2022, se je 33 tekmovanj udeležilo 19 
naših članov, od tega 10 osnovnošol-
cev. Skupni izkupiček pa je: 15 zlatih, 
15 srebrnih in 18 bronastih kolajn.
Do junija letošnjega leta je poteka-
lo že 16 tekmovanj, na katerih je 
sodelovalo 18 naših članov, med njimi 
kar 12 osnovnošolcev. In prav je, da tu 
omenimo tudi posamezne rezultate. 
Zlato so dosegli: Aljaž Matija Brenk 
(5 x), Ema Premrl in Lukas Turk Josić, 
srebrne Nik Širaj (3x), Lukas in Aljaž, 
bronaste pa – znova Lukas (2x), Ema, 
Jan Premerl, Anže Pungartnik in Nik.
Ekipa Osnovne šole heroja Janeza 

Hribarja pa je na državnem prvenst-
vu osvojila odlično tretje mesto.

Prav posebej pa moramo poudariti 
rezultate Aljaža Brenka. Aljaž je 
Ljubljančan, ki se je v lanskem letu 
pridružil našemu klubu. Najprej je 
zaprosil za kratkotrajno članstvo, a 
se z nami tako dobro počuti, da je kar 
ostal »naš«. Je član državne mla-
dinske (ima komaj 18 let) in članske 
reprezentance. Če bi streljal z olimpi-
jskim lokom, bi verjetno bil tudi član 
olimpijske ekipe, a »njegov« lok pač 
ni olimpijska disciplina. Se je pa letos 
uvrstil na evropske igre.
Da je res odličen, potrjuje tudi 
dejstvo, da ga – edinega v Sloveniji – 
sponzorira znana ameriška firma, ki 
se ukvarja s proizvodnjo lokov.
Pohvaliti morava tudi naše najmlajše. 

Aljaž Brenk na
državnem prvenstvu
v Kamniku

• FOTO ARHIV ALJAŽ BRENK

Med tekmo
se prileže malica

• FOTO ARHIV DLLL
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Vsi kažejo zelo dobre rezultate, Lukas 
Turk Josić pa je poleg Aljaža aktualni 
državni šolski prvak s sestavljen-
im lokom. Trenutno je pri Lukasu 
(podobno kot pri Aljažu) videti 
največ discipline, koncentracije in 
veliko perspektive.

ORGANIZIRATE PA TEKMOVANJA TUDI 

V KLUBU, MAR NE?

V okolici gradu Snežnik organiziramo 
državno 3D tekmovanje za slovens-
ki in jadranski pokal (pri slednjem 
sodelujejo Slovenija, Italija in Hrvaš-
ka) in sicer že od tistega leta, ko smo 
začeli delovati kot sekcija Turističnega 
društva Loška dolina. Letos bo to 8. 
julija., 12. avgusta pa pokal tradicio-
nalnih lokov v Peščenku – Športni 
park ŠRD Kozarišče. Želimo si orga-
nizirati tudi poljsko tekmovanje t.i. 
»arrowhead« – kjer so navadne tarče 
nameščene po terenu, podobno kot 
3D.
Organiziramo pa tudi občinska in 
regijska tekmovanja.

KAKO PA JE S FINANCIRANJEM 
DRUŠTVA?

Članarina in sredstva iz javnih raz-
pisov Občine Loška dolina. Drugih 
virov nimamo, bi bili pa dobrodošli 
kakšni sponzorji. S tem nekako 
pokrijemo nujne in obvezne stroške 
za delovanje društva - izobraževan-
je, udeležbe na tekmovanjih, or-
ganiziranje tekem… Kolikor oz. če 
kaj ostane, pa namenimo nakupu 
opreme. Želimo si nabaviti dodatne 
komplete lokostrelske opreme. 
Govorimo o najosnovnejši opremi za 
začetnike, pa tudi izkušenejše člane 

– lok, zaščitna oprema, tok, puščice, 
torba ali kovček... Seveda pa so že 
cene loka različne, ne samo zaradi 
vrste, temveč tudi kvalitete oz. 
opremljenosti. Trenutno se da dober 
goli lok in komplet naštete opreme 
dobiti nekje do cca 350 €. Oprema za 
vrhunske tekmovalce je temu prim-
erno dražja. Naši člani uporabljajo 
štiri vrste lokov: goli, dolgi, ukrivljeni 
oz. olimpik (tako se ga imenuje, ker 
je edini, s katerim se tekmuje na 
olimpijskih igrah) in sestavljeni lok 
oz. Compaund. 
Smo pa v društvu v teh skoraj 
tridesetih letih uspeli kupiti kar 
nekaj opreme, trenutno imamo okoli 
petnajst kompletov za goli lok, saj 
vsi – predvsem mladi, začenjajo s 
tem lokom. In pa seveda tarče, tako 
dvoranske kot 3D.
Z lastno opremo novim članom 
omogočimo spoznati lokostrelst-
vo, obstoječim pa tudi ostati v tem 
športu. Na primer, v naših vrstah 
je sedem otrok lokostrelcev iz ene 
družine in lahko verjamete, da jim 
še kako prav pride naša pomoč pri 
opremi, nam pa so v veselje in ponos, 
saj so vsi dobri in uspešni lokostrelci.

KATERE PA SO TISTE NAJVEČJE 

TEŽAVE, S KATERIMI SE UBADATE?

Težavo seveda povzroča pomanjkan-
je denarja, a pač delamo s tistim, kar 
imamo. Največ vlagamo v material – 
tarče in vsa dodatna oprema, kadar 
gre, pa kupimo še kakšen lok.
Želimo si vadbišča pri šoli, z možnos-
tjo postavitve večnamenskega 
prostora za potrebe društva. To bi 
nam prišlo zelo prav, predvsem pri 

delu z osnovnošolci. Vsekakor pa 
komaj čakamo športno dvorano, ki 
bo zagotovo olajšala delovanje večini 
športnih društev v dolini.

POČASI SE ŽE PRIPRAVLJATE
NA PRAZNOVANJE OBLETNICE
PRIHODNJE LETO?

Trenutno nabiramo ideje, kako nared-
iti prireditev, ki bo ostala v najlepšem 
spominu nam – lokostrelcem, pa 
seveda tudi našim gostom in lokalni 
skupnosti. Povabiti nameravamo 
sotekmovalce iz cele Slovenije in 
seveda tudi Lokostrelsko zvezo Slo-
venije, s katero zelo dobro sodeluje-
mo. Nameravamo izdati publikacijo, 
pa še kaj se bo našlo.

Še beseda o LZS – imajo vrhunske 
trenerje in učitelje, organizirajo 
lokostrelske centre in v le-teh pre-
dajajo svoje znanje vsakomur, kdor 
pride. Predvsem mladi imajo v teh 
centrih možnost delati z vrhunskimi 
poznavalci lokostrelstva, saj Slo-
venija sodi v sam svetovni vrh na 
tem področju, kar dokazujejo tudi 
zelo uspešna evropska (in svetovna) 
tekmovanja, katerih organizacijo 
prevzema LZS.
Zveza organizira tudi vsakoletni 
lokostrelski tabor za osnovnošolce in 
srednješolce, ki se ga naši člani redno 
udeležujejo.

DELO VAŠEGA DRUŠTVA, PREDVSEM 
PA REZULTATI VAŠIH ČLANOV 
DOKAZUJEJO, DA DELATE DOBRO 
IN DA JE PRED VAMI ŠE VELIKO 
USPEŠNIH LET. SREČNO IN HVALA 
OBEMA ZA POGOVOR.

 V tršci • MILAN PREDOVIČ, LINOREZ 425 VE
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Nekdo je nekoč dejal, da bodo vojne, vse dokler bomo 
ubijali živali. A zakaj bi bilo temu tako? Zato, ker smo eno, 
ena družina, ki jo povezuje zavest, duh; do vojn pa prihaja 
na osnovi ločenosti, ločevanja in vzpostavljanja nadvlade.

Človeškost ali živalskost sta samo stvar biološkega 
ustroja; razlika je zgolj formalna. Tisto, kar naj bi človeka 
napravilo človeka, je uresničevanje danosti in postulatov 
duše; človek brez zavesti o lastnem poslanstvu in smotru 
bivanja v telesu si jemlje pravice, ki jih nima. Človečnost 
presega njegove biološke danosti in ustroj, fizično re-
alnost. Človečnost se prične s preseganjem omenjenih 
danosti, s preseganjem diktatov fizične narave, zadovolje-
vanja uma in čutov, telesnosti, minljivega, sekundarnega, 
propadu podvrženega.

Človečnost se prične vzpostavljati z zavedanjem, da 
je človeška “lupina” pravzaprav nekaj navideznega; da 
je tisto, zaradi česar človek v svoji lupini funkcionira, 
Življenje, ki se preliva skozenj. In je kot takšno prisotno in 
delujoče v vseh formalnih primerkih, v vseh oblikah živl-
jenja; je eno (samo) življenje, ena sama zavest, en sam Bog 
v vsem in vsakomer, ena sama, večna Ljubezen. V vsakem 
“primerku” življenja. Da torej nismo ločeni drug od dru-
gega - ločuje nas zunanja pojavnost, lupina. Nismo ločeni 
od živali. Moje življenje je -kvalitativno- (eno in) isto 
kot življenje sleherne živali. Ni drugo in ni drugačno. Je 
podstat vsega bivajočega, je Bog, ki vse prežema. Ubijanje 
v kakršnikoli obliki je ubijanje enega in istega življenja; 
tako tudi lastnega. Je ubijanje tistega, kar hoče živeti in 
mu je bilo to dano. Kot slehernemu izmed nas. Mar ne bi 
bila božja zapoved: “Ne ubijaj!” nekam preveč ozkogleda 
za to, da je božja, če bi se nanašala zgolj na to, da naj se - 
zgolj ljudje - ne pobijamo med seboj? Tako ozko jo lahko 
razume samo vase zagledana, necivilizirana civilizacija.

Ena Zavest, eno Življenje, en Bog, ena Ljubezen in ena 
Narava. Živali živijo v skladu z naravo in njihovo funkcijo 
v njej ter jih pri tem ne ovira skaljeni um. Da bi se lahko 
razmnoževale, morajo preživeti, se prehranjevati. In to 
počno skladno z njihovim ustrojem ter razpoložljivostjo 
hrane. Pri vsem tem so omejene; lahko rečemo, da imajo 
meje, ki jih nikoli ne prekoračijo. Kaj takšnega jim ne 
pride na “pamet” (kot izhodišče za nespamet). Nobenih 
naravnih zakonitosti ne kršijo (razen pod vplivom človeka 
in vsled njegovega poseganja v njihova življenja). Človek 
pa jih, vsemu, kar ponuja narava, vsemu izobilju navkl-
jub, v svoji hedonistični perverziji smatra za hrano. Celo 
ljubezen v očeh hišnih ljubljenčkov ga ne prebudi. V svoji 
slaboumnosti jih je pripravljen izkoriščati, izčrpavati, 
iztrebljati itd, namesto da bi se naučil z njimi sobivati, jih 
spoštovati in ljubiti. 

Ljudje se, za razliko od živali, postavljajo nad (razumne) 
meje. (Nekultiviran) človek - četudi morda neznansko 

Barbara Piber

O veganstvu

“kulturen” - se polasti vsega, česar si poželi. Dandanes - v 
veliki meri - to počne nebrzdano. Ko se takšno ravnanje 
odrazi v nebrzdanem porastu “civilizacijskih” bolezni, 
le-te rešuje površinsko in površno, simptomatično, saj 
jemlje v obzir le telo in željo po ohranjanju telesa zavoljo 
možnosti nadaljevanja z užitki; to namreč moderni človek 
enači s smotrom življenja v telesu, ki mu je dano. Rešuje 
si kožo - dobesedno! - brez zavesti o neizogibnosti smrti, 
tj življenja onkraj telesnosti, onkraj pričakovanj in sodb 
do in od drugih, onkraj okvirov, v katere smo - z največjim 
veseljem, z užitkom! - vpeti za časa bivanja v telesu. Brez 
razmisleka o lastni vlogi, o smislu lastnega utelešenja, 
brez podrejenosti (eni) zavesti, enemu Bogu, eni naravi. 

Največkrat nas torej omejijo šele grožnje našemu 
fizičnemu obstoju. Šele takrat smo si pripravljeni postavi-
ti meje, se nekaterim stvarem odreči. Začnemo bolj(e) 
skrbeti za telo - kar je lahko tudi pot v nadaljnje, bolj 
celovito in celostno zdravljenje. Pa vendar se s svojim 
omejenim pristopom pravzaprav nadalje distanciramo 
od Življenja; zanikamo tisto, kar Življenje je, tisto, kar 
omogoča, vzpostavlja in vzdržuje telesne funkcije in 
njihovo delovanje. Kot da bi bila življenje in smrt v naši 
domeni.. Razlog za tovrstno odrekanje torej - največkrat 
- ni zadosten, saj si nismo pripravljeni zastaviti bistvenih 
vprašanj (ker nismo pripravljeni prejeti odgovorov, četudi 
jih slutimo, ko nam jih prišepetava naša duša), slišati 
svojega bitja globoko znotraj in se ravnati po njem. Razlog 
tako ni utemeljen v resnici, v dojemanju in sprejemanju 
življenja, kakršno je; kot tistega, kar je. Ni utemeljen v 
sprejemanju naše lastne biti, naših lastnih globin preko 
katerih smo “vsepovezani”. Ni utemeljen v razumevanju, 
v spoštovanju tega in posledičnem spoštovanju vsega 
bivajočega. Vključno s spoštovanjem samega sebe kot 
entitete, ki jo je potrebno odkriti, spoznati in se nato 
podrediti njenim danostim in postulatom. Kot delcu 
celote. 

Odkrivanje naše resnične identitete, lastne in hkrati 
enemu življenju ter Bogu podrejene entitete, od nas terja 
več kot le zadovoljevanje naših želja. Od nas terja glo-
blja vprašanja. Ukvarjanje s tistim, kar vsaj na trenutke 
vsakdo zazna(va) in s tistim, kar vsaj na trenutke začuti; 
ali s tistim, kar vsaj na trenutke začuti, da ni prav in ne 
dela prav. Takrat se človek za kratko zave bistva, takrat ve 
tisto, kar večino časa pometa pod predpražnik, kot da bo 
kar izpuhtelo; kot da lahko nekaj, kar je večno, večna in 
brezprizivna resnica, kam izgine. Nasprotno, izginilo bo 
zgolj tisto, kar nas motivira navzven in vzdržuje (samo)
iluzijo. Človek se ne zaveda, da se zaveda in da je bistvo 
življenja ravno ta zavest duše. Globoko v sebi vsi nosimo 
resnico, a si pred njo zaradi vztrajanja v samozadovol-
jnosti, v zgovarjanju na druge (ki počno to isto) in njim 
podrejanju raje zatiskamo oči; ali vsaj zamižimo na eno 
oko... Ostanemo v coni udobja, v laži in samoprevari.

Pri iskanju izgovorov za način(e) našega delovanja 
premoremo neskončno domišljijo in - domišljavost. 
Sprevračanje resnice in dejstev na načine, ki kar najbolje 
služijo našim utečenim praksam zadovoljevanja potreb in 
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Živana Meljo

»Človek živi od ene četrtine tistega
kar poje, od ostalih treh četrtin živi 
njegov zdravnik«
(zapis iz egipčanske piramide 3000 let pr.n.št.)

P L A N E T  Z E M L J A  I N  M I

želja.

Zaslepljeno človeštvo je postavljalo koncentracijska 
taborišča za ljudi; dandanes jih postavlja za živali. Da bi 
se lahko prehranjevalo z njihovimi izmučenimi, s trpljen-
jem prežetimi trupli. Znanec je to temo razširil v knjigo z 
naslovom “Karma na krožniku”...

Oseba, ki me je seznanila s prvo trditvijo v tem zapisu, 
je dejala tudi, da vegetarijanstvo ni sprejemljivo. Zgolj 
veganstvo. Temu pritrjujem, saj so neveganski - četudi 
vegetarijanski - proizvodi danes le stranski produkt nave-
denih načinov ravnanja z živalmi, ki izvirajo iz ne-odnosa 
do njih, ta pa iz neznanja, ki naznanja duhovno uboštvo 
in revščino, čemur smo priča na vsakem koraku in v vseh 
ozirih.

Ker pa mi človeške stvari niso tuje, za njegove izbire nik-
ogar posamično ne obsojam in obenem podpiram
in pozdravljam vsak, četudi majhen korak v smeri 
vzpostavljanja sožitja in harmonije med prebivalci pla-
neta, kar je pravzaprav korak v smeri doseganja izvorne-
ga stanja (enosti).

In po 5000 letih ni prav nič drugače, pa četudi je »vmes« 
tudi Hipokrat opozarjal: »Hrana naj bo vaše zdravilo in 
zdravilo naj bo vaša hrana«. Pa pravimo, da je človeštvo 
napredovalo. Tehnološko že mogoče. Namesto, da bi 
postali najboljši del biološkega razvoja, od homo sapiensa, 
homo erectusa v homo pacificus in spiritus – postajamo 
vse bolj homo tehnicus. Postajamo del visoke tehnologi-
je z vso odvisnostjo in nesposobnostjo biti »celovita 
osebnost«. V tem dolgem obdobju je življenje izgubljalo 
duhovnost in se usmerjalo v materialnost. Človek naj bi, 
v svojem kratkem življenju, spoznal samega sebe, meje 
svojih tako fizičnih, kot psihičnih sposobnosti, spoznal 
svoje misli, čustva, se zavedal svojih dejanj in posledic le-
teh, pridobil samozaupanje, spoštovanje samega sebe in 
drugih... Spoznanje, razumevanje in spoštovanje sebe in 
drugih je edina pot k cilju vseh ljudi – k MIRU.
Vse prebivalce Zemlje veže ista biološka preteklost člove-
ka, ista zgodovina Zemlje, vsi (vsaj upam) želimo živeti 

v miru, sreči, prijateljskih odnosih in v blagostanju. Za 
dosego tega cilja je potrebno opraviti najprej »ekologijo« 
posameznika in prevzeti odgovornost za svoje življenje. 
Le človek, ki je opravil ekologijo »znotraj« sebe, lahko 
opravi ekologijo okolja – Zemlje.
Na poti k cilju razvoja in obstoja človeštva, njegove-
ga zdravja, svobode in sreče, telesnih, mentalnih in 
duhovnih sposobnosti nasploh, ima prehrana poseben 
pomen.
S hrano se človek in življenje ohranjata, brez nje ne more-
ta obstajati.

»Civilizacija je neskončno množenje nepotrebnih 
potreb« (Mark Twain)
Ob tehnološkem razvoju je silno rasel tudi pohlep po vseh 
novih »dobrinah«, nasprotno temu je padala humanost/
človečnost. Drvimo v brezno brezumja, nečlovečnosti. 
Pozabljamo, da smo sposobni razmišljati samostojno, 
brez interneta, googla, tik-toka...in ostalih »pridobitev 
za napredek človeštva«. Pozabljamo, da smo del Narave 
in neločljivo povezani z njo. Odnos narave in človeka je 
podoben odnosu zarodka in placente. Placenta hrani, 
vzdržuje, ustvarja razvijajoči se zarodek. Nerazumno 
bi bilo, da »otrok« uniči svoj vir življenja. Zdrav razum 
nam narekuje, da čuvamo naravno okolje kot vir našega 
zdravja in življenja. Narava (Planet Zemlja) daje človeku, 
drugim živim bitjem in rastlinstvu osnovne pogoje za 
življenje:
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• zrak (dušik-78%; kisik- 21% ; argon- 1%, ogljikov.dioksid- 
0,03-0,04% in ostali žlahtni plini- helij,kripton,ksenon, 
neon...)

• voda

• hrana – fizična in nefizična

Sestava zraka je pomembna, saj že zelo mala sprememba 
povzroči resne težave in smrt. To velja tudi za kvaliteto 
vode, ne nazadnje tudi za kvaliteto hrane. Prvo, drugo in 
tretje so že od nekdaj uporabljali za biološko orožje. In v 
tem zločinskem početju je človek vse »boljši«.

 »Najboljše stvari v življenju so zastonj – stvari 
kot so zdravje, vid, ljubezen, svoboda in življenje 
samo« (Anthony de Mello)
Ja, na kvaliteto zraka in vode ima posameznik malo vp-
liva. Ima pa moč kreirati svojo prehrano, odgovoren je za 
medsebojne odnose, za primerno fizično aktivnost...
Tako kot sta pomembna zrak in voda je pomembna tudi:

• nefizična hrana. To je vitalna energija iz zunanjega Sveta 
in Zemlje v raznih oblikah: kozmična, sončna. lunina 
žarčenja, vlažnost in temperatura zraka, zvočne vibracije, 
vibracije živih bitij. Ta vitalna energija naše organe ener-
getsko aktivira in polni.

• fizična hrana je v obliki hrane, ki se transformira v kri. 
Ta energija našega telesa hrani organe in tkiva ter določa 
njihovo kvaliteto.

• Zrak, svetloba, elektromagnetni valovi – vse to obstaja 
zunaj nas in v nas samih kot nevidna energija. Ker je to 
del nas, jo potrebujemo vsakodnevno. Na kratko – človek 
uživa vso fizično hrano (zrak,minerale, vodo, rastline, 
živali) prek prebavnega in respiratornega sistema; nefizič-
no pa skozi respiratorni in živčni sistem.

Fizično hrano uživamo le v intervalih, medtem ko 
sprejemamo nefizično neprestano. Osnovni odnos med 
njima je: več kot sprejemamo fizične, manj sprejemamo 
nefizične in manj kot sprejemamo fizične, več sprejema-
mo nefizične (vibracijske, duhovne).
Ta odnos doživljamo posebno intenzivno v gorah, ob 
morju, šumenju gozdov, bučanju slapov in tudi ob ljudeh, 
ki izžarevajo take vibracije.
Ena še zelo redkih, svobodnih odločitev človeka je 
svobodna izbira hrane, svobodna izbira med zdravjem in 
boleznijo, svobodna izbira odgovornosti do samega sebe.
Poleg teh povezanosti človeka z naravo in hrano je še 
vrsta prav tako pomembnih vplivov:
• povezanost z evolucijskim razvojem,

• s tradicionalnim načinom prehrane (z geografskimi in 
klimatskimi posebnostmi),

• z letnimi časi,

• z individualnimi razlikami ( starost, spol, aktivnost..).

Skratka, človek je neločljivo povezan s svojim okoljem 
bivanja, predvsem pa s svojim izvorom – Univerzumom 
in svojim ciljem – biti Človek. Na tej poti je hrana (zrak, 
voda, toplota, svetloba, fizična, nefizična hrana) osnova 
človekove mentalne in duhovne energije. Vedno znova, ko 

začnemo razčlenjevati vzroke zdravja ali bolezni (uspeha 
ali neuspeha), odkrivamo pomen vpliva hrane na telesno 
in duševno zdravje. S svojimi sestavinami vpliva hrana na 
določene organe in na kvaliteto njihovih funkcij. Težko si 
priznamo, da vpliva tudi na naše mišljenje in zavest.

»Ko mislim, da nekaj vem, vem da nič ne vem« 
(Albert Einstein)

Povezanost z evolucijskem razvojem
Le kako in zakaj naj bi bili še sedaj povezani z razvojem 
življenja na Zemlji? To toplino povezanosti je lepo podal 
P.Škoberne v članku »Človek med duhom in materijo«. 
Navajam ga v skrajšani obliki:
»Biologi so odkrili čudovito dejstvo: vsak organizem 
v svojem razvoju vnovič preživi, kakor po nekakšnem 
spominu, vso biološko zgodovino svojega rodu. To velja 
tudi za človekovo telo. Na začetku je samo jajčna celi-
ca-najmanjša enota, ki kaže vsa znamenja življenja. Po 
oploditvi se začne deliti-nastane človeški zarodek, ki ima 
zasnove ribe-dvoživke-ker se razvija v plodovni vodi. V 
tej fazi preživlja tisto daljno obdobje življenja na zemlji, 
ko je bilo življenje samo v morju in ne še na kopnem. Ro-
jstvo je v tem pomenu velik dogodek, podoben prenosu 
življenja iz morja na kopno. Novorojenček ni več del ma-
tere, ampak osamosvojeno bitje. Ni več v položaju fetusa, 
hrbtenica se zravna. Vendar je to bitje še zelo nebogljeno. 
To kaže njegov naslednji položaj, položaj plazilca. Kot 
plazilci, prve živali na kopnem, se tudi on z vsem telesom 
prilepi k materi. Mati (v tem primeru predstavlja mati 
Zemljo) daje sicer varnost in toplino, vendar pasivizira. Če 
se bo želel dojenček dvigniti v svobodo misli in duha (ki jo 
simbolizira oče-Nebo), bo moral spremeniti svoj položaj. 
Najprej se postavlja na vse štiri. To je položaj živali, ki je 
dosegla svobodo v gibanju, vendar so vsi njeni interesi 
vezani na Zemljo. Šele, ko se človek dvigne ter začne hodi-
ti zravnano, zavzame človekov položaj. Človekove roke so 
osvobojene, ker ne nosijo več telesne teže. Z njimi lahko 
sedaj svobodno ustvarja in se uresničuje kot človek. 
Lahko jih obrača k Nebu, lahko jih obrača k Zemlji in jo 
neguje. Človek stoji na Zemlji, vendar je smer njegove 
hrbtenice zdaj navpična. Simbolizira vez med Zemljo in 
Nebom, med materijo in duhom. Ta vez je simbolična in 
potencialna«
Od človekovega načina življenja je odvisno ali jo bo
uresničil.
Sili Zemlje in Neba sta v določenem razmerju 1:7. Ta 
odnos se pojavlja v neštetih odnosih na Zemlji – lunine 
mene, plimovanje, ženski menstrualni ciklus, v funkci-
jah človeka – 7 energetskih polj (na Vzhodu imenovane 
čakre, na Zahodu žleze z notranjim izločanjem). Funkcija 
teh je vodenje različnih fizioloških in mentalnih aktiv-
nosti določenega področja. Njihova vitalnost je odvisna 
od kvalitete krvi, kvaliteta krvi je odvisna od kvalitete 
hrane.
Tudi v biološkem razvoju je odnos med kopenskim raz-
vojem življenja (0,4 milijarde let) in razvojem življenja v 
vodi (2,8 milijarde let) 1:7. Vnos hrane naj bi sledil temu 
razmerju – izbiramo 1 del hrane vodne in 7 delov kopne 
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kvalitete. In naprej – med hrano kopne kvalitete izbiramo 
1 del iz svoje živalske vrste, čim dalj od vrste sesalcev in 
vretenčarjev(!) in 7 delov iz rastlinskega sveta.
Ta daljši uvod zato, da se spomnimo kako modra so bila 
stara priporočila. Tradicionalna prehrana je uporabljala 
meso 1x tedensko (nedeljsko kosilo, goveja juha, meso 
so večinoma dobili moški člani družine): ali pa meso 
vsak dan toda spet 1 del meso 7 delov drugo. So pa tudi 
ekstremna geografska in klimatska okolja, kjer prevladuje 
izključno mesna ali vegetarijanska prehrana.
Zadnje čase so med ljudmi povzročila kar nekaj razbur-
jenja priporočila naj zmanjšamo uživanje mesa. Za mojo 
in generacijo pred njo ni to nič posebnega ali zgražanja 
vrednega. Običaj je bil, da je bilo meso na jedilniku 1x 
tedensko, izjema so bili različni prazniki, tudi osebni in 
družinski. Seveda so bile razlike tudi med družinami. 
Hudomušno bi lahko rekla, da smo bili skoraj vsi vege-
tarijanci. Tradicionalna kuhinja je sledila zahtevam, ki so 
zagotavljale dobro zdravje. Hrana je bila sezonska, sveža, 
celovita-nerafinirana, pridelana in obdelana brez kemika-
lij, pripadala je našemu geografskemu okolju. Zato pozna 
moja generacija veliko razliko v kvaliteti hrane nekoč in 
danes. Vse tradicionalne kuhinje sveta so sledile zgoraj 
opisanim zahtevam – saj ni moglo biti drugače. Danes 
se večinoma prehranjujemo »praznično«. Ne poznamo, 
ne sledimo več zakonom Narave, sledimo le še zakonom 
pridobitništva – imeti čim več vsega, na žalost tudi več 
bolezni, takih in drugačnih. Nekaj upanja je v tem, da 
postajajo tradicionalne jedi »nekaj posebnega«.
Moderna so razna prehranska dopolnila. V določenih 
situacijah so lahko dobrodošla. Dopolnila so zgolj ena ali 
nekaj več sestavin, na daljši rok se izkaže pomanjkanje 
sestavin, ki niso prisotne. Tradicionalna prehrana, ki je 
sledila opisanim pogojem, je zagotavljala te sestavine v 
pravih razmerjih - minerali/vitamini : beljakovine (dalje 
B) 1:7: B:ogljikovi hidrati (dalje OH) 1:7; OH : voda 1:7. To 
so idealna razmerja, tega v naravi pač ni, zato so lahko 
odstopanja od 1:4 do 1:10, odvisno od posameznika, oz. 
zdravstvenega stanja. In spet se kaže pomembnost vode. 
Telo vsebuje 65-70% vode, ki je vir elementov in drugih 
kemičnih sestavin, ki so potrebne za medsebojne interak-
cije. Brez vode ne bi potekale, kajti voda z ionizacijo akti-
vira elemente. Je tudi osnovni transporter v telesu, kri in 
limfa »prenašata« hrano in kisik celicam ter »odnašata« 
produkte presnove.. Naša potreba po vodi je večja kot po 
hrani! Še vedno je ena boljših, če ne najboljša knjiga o tem 
«Telo kliče po vodi, dr.F.Batmanghelidj«
Spet o razmerjih med sestavinami hrane. Vnos le posa-
mezne sestavine brez sorazmernega prilagajanja ostalih 
ruši organsko ravnovesje, ki je osnova zdravja. Vedeti je 
treba, da npr. vitamini SPLOH ne stopijo v akcijo, če niso 
prisotni tudi minerali. Eni in drugi pa so potrebni v zelo 
majhnih količinah. Seveda odvisno od posameznika, oz. 
njegovega zdravstvenega stanja. Za to pa je potrebna 
dobra analiza krvi. Skratka, razmerja sestavin v hrani so 
tista, ki krepijo in spodbujajo našo odpornost in zdravje. 
Dobra knjiga na to temo - dr.Earl Mindell :«Vitaminska 
biblija« (mislim, da je že v slovenskem prevodu). Previd-
nost, predvsem pa poznavanje lastnega telesa, anatomije, 

malo fiziologije ni odveč. Zakaj? Moški večinoma ob-
vladajo delovanje motorja/avta. Vedo, da s kvalitetnim 
gorivom prevozijo več kilometrov. Ženske obvladajo 
gojenje rož, rastlin. Vedo kaj, koliko in kdaj je potrebno 
dodati vodo in druga hranila. Zato se tudi o sebi in kaj je 
potrebno za zdravje lahko naučimo.
Tako, pa smo pri »gorivu« za nas, za ljudi. Imamo možnost 
izbrati hrano kot:
• gorivo, ki izgoreva počasi ali hitro –poli, di in monosa-
haridi. Gorivo, ki izgoreva hitro zagotavlja višjo telesno 
temperaturo (ali energijo) krajši čas-to so monoOH (enos-
tavni sladkorji). Človek mora vzdrževati stalno telesno 
temperaturo, ki je pogoj za potek kemičnih reakcij. Zato 
je pomembnejše gorivo/hrana s počasnim izgorevanjem, 
potrebujemo tudi manjše število obrokov – poliOH oz. 
kompleksni OH (nerafinirane, integralne žitarice)

• gorivo/hrana, ki izgoreva popolno brez stranskih 
učinkov. Ostanki povzročajo slabše funkcioniranje 
organov izločanja, cirkulatornih in respiratornih organov. 
(Preprosta primerjava - če za kurjavo uporabljamo svež 
les, se v peči in dimniku nabirajo saje in katran. Tako je 
tudi v našem telesu, če vnašamo hrano, ki jo organizem 
ne more ali ni sposoben popolnoma uporabiti).

• gorivo/hrana, ki se lahko shranjuje dalj časa, ne da bi 
se kvarila, naravno shranjevanje brez konzervansov in 
kemikalij

• gorivo/hrana, ki zagotavlja določeno stopnjo telesne 
temperature, le če ga uporabljamo v večjih ali manjših 
količinah (meso).

Da članek ne bo predolg le še to, to, da živi skupina ljudi 
v istem klimatskem okolju še ne pomeni, da se mora 
prehranjevati na isti ali podoben način. Vsak ima različno 
konstitucijo, različno zaposlitev oz. aktivnosti. Pomemb-
ni so še spol, starost, zdravstveno stanje. Vedno moramo 
upoštevati individualne posebnosti in razlike.
Glede na starost je nekaj simpatičnih podobnosti med 
otroci in starostniki. Pri otroku se prebavni sistem raz-
vija, pri starih slabi. Zato mora biti hrana temu primerna, 
lahko prebavljiva. Otrokom rastejo zobje, stari jih izgu-
bljamo. To je malo za šalo, je pa življenjsko.
Glede na spol – moški organizem je sposobnejši »prede-
lati« beljakovinsko/mesno hrano, ženski je sposobnejši 
v prebavi ogljikovih hidratov. Pogosta je situacija, ko 
uživata partnerja hrano iz «istega lonca«, da eden »poka« 
od zdravja, drugi pa od bolezni.
Mala anekdote o tej različni sposobnosti prebave hrane: « 
Your sweetheart is Killing you« – tvoj srček te ubija:
Tvoj srček te kliče cukrček, ne kliče te črni kruhek ali 
rjavi riž. To je začetek ubijanja. – kuha ti lepo dekorirano 
hrano, kateri dodaja sladkor. Ko zaradi te »dobre« hrane 
zboliš, ti za tolažbo ljubeče nosi izven sezonsko sadje, 
čokolado, pecivo, sladkarije. Ko te vse to dotolče, je tvoja 
zapuščina namenjena za naslednji »sladki primer«, za 
naslednji cukrček. »Naše življenje je čudovito, polno pus-
tolovščin.« (M.Kushi)
In, ko smo že pri sladkorju. Vemo, da je to enostavni 99% 
OH. Za njegovo presnovo uporabi organizem ogromno 
B vitaminov. Pretvarja se v maščobo, nekaj jo lahko 
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»pokurimo« s telesno aktivnostjo, ostalo se nalaga tako 
zunaj (ljubke obline) kot znotraj okrog kompaktnih organov. 
Dvoje zelo pomembnih, dejstev je v 19.stoletju spreme-
nilo tradicionalne načine prehrane. Prva je bila industri-
jska proizvodnja rafiniranega sladkorja, kar je omogočilo 
široko potrošnjo. Druga pa je bila menjava vodnih in 
vetrnih mlinov s sodobnimi parnimi.
Dobrih 200 let nazaj (1798) je bil, zaradi Napoleonovih 
vojnih pohodov v Egiptu, onemogočen promet neraf-
iniranega trsnega sladkorja iz Afrike. Napoleon je močno 
spodbujal kemike, da poiščejo ustrezen nadomestek. 
Uspelo je nemškim kemikom. Toda nerafiniran sladkor 
iz sladkorne pese (pridobljen z istimi postopki kot iz 
trsnega) je neznansko smrdel. Potrebno ga je bilo rafinira-
ti. V postopku so bile, seveda, odstranjene vse mineralne 
sestavine in smo dobili čisto kemično substanco 99% OH, 
ki je mrtva, a prijetnega okusa.
S pojavom mlinov na paro je postala proizvodnja bele 
moke enostavna in beli kruh nekoč simbol bogastva in 
sreče je nadomestil črni kruh –simbol zdravja! Dr.A.Carell 
je leta 1935 takole zapisal :»Bela moka je popolnoma brez 
vitalnih elementov. Toda hrani se dolgo, kruh iz nje se laž-
je mesi. Mlinarji in peki imajo boljši zaslužek, potrošniki 
pa več težav z zdravjem.«

Leta 1940 se je zgodila še ena sprememba pomembna 
za naše zdravje. Pridelovalci olja so ugotovili, da lahko 
podvojijo količino olja, ko ga segrejejo na 160 do 200oC. S 
tem so bile tudi tu uničene vitalne lastnosti nerafinirane-
ga olja. Začetek vojne je dodatno pripomogel, da so se olja 
rafinirala.
Torej, tri stvari, ki so dodobra spremenile marsikaj, pred-
vsem pa zdravje ljudi.
Tako. Za zaključek – na kvaliteto zraka in vode nimamo 
veliko vpliva. Na kvaliteto hrane pa ga imamo. In tudi za 
svojo aktivnost/gibanje smo sami odgovorni. Na medse-
bojne odnose imamo lahko resnično velik vpliv, oz. je to 
naša odgovornost.
Zato pogumno v to pustolovščino, v življenje, ki je kot 
vrhunski šport. Če želimo uspeti se moramo zavedati 
pomena vode, hrane gibanja in iskrenih medsebojnih 
odnosov.
In ne pozabimo:»Učenje brez radosti je spomenik neum-
nosti«
»Življenje ni problem, ki ga je potrebno razrešiti; je skriv-
nost, ki jo je vredno živeti« 

Srečno!

Leon Senger 

Svetloba
Kadarkoli me pot zanese v Ljubljano, 
se usuje niz spominov. Posedam v 
Šestici pri kozarcu Uniona. Sončno 
popoldne. Lokal poln, kot po navadi. 
Veseli, zaskrbljeni obrazi. Množica 
glasov. Smeh, tu in tam glasen grob 
vzklik. Sredi teh vrvečih spominov, 
v kaosu prepletenih vonjev in besed, 
me tok misli zanese v daljno pretek-
lost. Spreleti me in se vame naseli, 
ne popolnoma jasno, bolj zamegljeno 
spoznanje: „Mar nisi prav tu uzrl 
drobcene postave deklice, ki se je 
boječe in plaho, kot srnica skozi gr-
movje, pomikala od mize do mize?” 
Ne, da bi se zavedal, priprem oči in se 
prepustim valovanju misli, spomin-
ov. In sredi njih, se ostro izriše podo-
ba. To je pogled tistega drobnega 
dekletca, z lasmi spletenimi v kitke. 
Pomanem si veke, kot bi se hotel za 
nazaj izogniti njenemu otroškemu 
pogledu. Tedaj kakor ostri drobci 
brušenega stekla, zarežejo vame 
posmehljive besede: „Še prebite pare 
ne!” In pri srcu me zaskeli, močneje 

in silneje, kot v najhujšem mrazu. 
Da, te besede je izrekel Dane. Z njimi 
je zavrnil prošnjo te plahe deklice. 
Prodajala je šopke rož in želela 
zaslužiti le en droben dinar. Moj boleč 
spomin, se nadaljuje v še trpkejšo 
podobo. V podobo deklice z dvema 
ugaslima očesnima vdolbinicama, 
ki nemo strme vame. Sredi kipečega 
življenja, sem tedaj odkril še njegovo 
kruto stran. Dekletce je vendar slepo. 
To drobceno bitje, ne pozna svetlobe 
sonca in ne mesečevega sija. Njen 
vsakdanjik je tema.
Kriste, toliko let, da se je v njih 
utopila moja mladost, želje, …! Mar ne 
bom nikoli pozabil teh ugaslih oči? 
Sedim v Šestici v klopčiču bolestnih 
spominov. Vame zro in me prosijo, 
ugasle, pričakujoče oči. Česa? Morda 
le svetlobe moje prijazne besede?

Ostrnice • MILAN PREDOVIČ, SUHA IGLA 219
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Edvard Šega – Edo iz Žage

»Odrešenik nisem jaz,
ampak Bog«
Pogovor z redovnico Jožico Sterle  

UJELI SMO VAS DOMA V VRHNIKI V 
KOTU, KJER STE PREŽIVLJALA SVOJE 
OTROŠTVO. SICER ŽE VRSTO LET 
DOMUJETE V UKRAJINI. KOLIKOKRAT 
SE VRAČATE V LOŠKO DOLINO?

Domov pridem vsako leto za 2 tedna 
na dopust, včasih pa še večkrat, če je 
kakšen razlog za potovanje v Sloveni-
jo. Lansko leto sem bila doma trikrat, 
pa tudi letos bom najbrž še prišla.

KAKO JE PRIŠLO PRI VAS V MLADOSTI 
DO ODLOČITVE, DA SE POSVETITE 
PLEMENITEMU DELU
KOT REDOVNICA?

Kot mlado dekle o redovništvu 
nisem vedela ničesar. Mislila sem, 
da gredo v samostan nesrečne in 
zagrenjene ženske, ki se niso mogle 
poročiti. V osmem razredu pa me 
je sošolka povabila na duhovne 
vaje za dekleta na Dobrovo pri 
Ljubljani. Tam so se moje predstave 
popolnoma spremenile. Zbralo 
se nas je 50 deklet, z nami so bile 
sestre redovnice, mlade in polne 
življenja, program pa je vodil sedaj 
že pokojni pater Franček Čuček, 
ki je bil utelešeno veselje. Ko sem 
jih opazovala in poslušala, mi je 
postalo jasno, da Bog in vera nista 
samo za stare ljudi, ampak še kako 
tudi za mlade. Če so ti mladi ljudje, 
ki so imeli pred seboj odprte vse 
možnosti študija, kariere in srečnega 
družinskega življenja, izbrali  
življenje za Boga in z  njim, potem 
mora biti Bog zelo velik! Na tem 
srečanju smo se veliko pogovarjali in 
razmišljali o smislu življenja. Rdeča 
nit vsega je bila misel, da nihče ni 
na tem svetu slučajno, ampak je Bog 
vsakega človeka ustvaril, ker ga je 
hotel. Na svet ga je poslal s točno 
določeno nalogo, ki jo lahko izpolni 
smo on in nihče drug. Če hočemo biti 
srečni, je potrebno ugotovili, za kaj 
smo bili ustvarjeni, in to uresničiti. 
Bog nam da spoznati našo nalogo 
preko talentov, ki nam jih je dal, 
da bi z njimi služili drugim ljudem. 

Skratka, v tistih dneh sem začutila, 
da je Bog živa oseba, da me ima rad in 
da ima načrt tudi z menoj. Takrat se 
je prižgala prva iskra poklica Marijine 
sestre, kakor se imenuje naš red.

KAJ JE BOTROVALO, DA VAS JE POT 
ZANESLA 1000 KM DALEČ OD DOMA - 
V UKRAJINO? ALI SO BILA PRVA LETA 
TEŽKA?

V Ukrajino sem prišla pred 18 leti 
skupaj s s. Marto Meško, ki je doma 
iz Ukrajine. Duhovniki lazaristi iz 
Kijeva so iskali sestre, ki bi skupaj z 
njimi začele delati z ubogimi. Tako 

priča nečemu velikemu, kar ostane 
za večnost.
Pomagali smo tudi starejšim ljudem 
v njihovih stanovanjih, imeli smo 
tečaje kuhanja, šivanja in medicin-
ske pomoči za mlade, razna srečanja 
duhovne narave, piknik z brezdomci 
in še veliko drugega.
Po 11 letih takšnega služenja pa je 
prišlo povabilo, da bi odprli novo 
skupnost na Zakarpatju, kjer bi se 
posvečale ljudem v okoliških krajih. 
Sedaj že sedmo leto živim v Tur-
ja-Remeti blizu Užgoroda, 70 km od 
madžarske meje oz. 30 km od meje s 
Slovaško.

KAKO IZGLEDA VAŠ VSAKDAN? ALI JE 

VSAK DAN ZASE POSEBEN?

Naša skupnost je majhna, saj živiva 
skupaj samo 2 sestri. Z menoj je s. 
Katja, ki je doma iz Ukrajine. Živiva 
kot vsi preprosti ljudje v vasi. Najin 
urnik je sestavljen iz dela, molitve 

smo skupaj delovali med kijevskimi 
brezdomci, jim na ulici delili sendviče 
in čaj ter jih onemogle negovali v 
bolnici. Imeli smo dobrodelno skupi-
no, kamor se je vključila predvsem 
mladina, tako da smo skupaj hodili k 
brezdomcem in nekaterim pomagali, 
da so se vrnili domov, drugi so v bol-
nici ozdraveli, nekateri pa so pomir-
jeni in spravljeni z Bogom in s svojo 
preteklostjo mirno umrli. Velikokrat 
sem doživela, da so se brezdomci 
hoteli spovedati, prejeli so zakra-
ment bolniškega maziljenja, potem 
pa kar sijali od miru, ki je napolnil 
njihova srca. Zdelo se mi je, da sem 

in počitka. Služiva bolnikom in 
ubogim v širši okolici, prevezujeva 
preležanine, razdeljujeva medicins-
ko pomoč, posojava zračne blazine 
in invalidske vozičke ... Pri nama je 
večkrat kot na avtobusni postaji, ko 
si ljudje kar podajajo kljuko. Odkar 
je v državi vojna, nam nekaj župnij 
iz Slovenije pridno pomaga z živili, 
medicinskim materialom, plenicami 
za odrasle in zdravili. Tudi starotrška 
župnija se je z več akcijami vključila 
v to pomoč, za kar smo vsem sodelu-
jočim iskreno hvaležne. Posebej pa 
sem vesela, da smo z darovi dobrih 
Notranjcev lahko kupile hišico 

Edo Šega, redovnica Jožica Strle, slikarka in dobrotnica Milena Kraševec 
in Majda pred Adolfovo domačijo v Vrhniki.
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7-članski družini, ki se jim je stara 
hiša, sezidana iz gline, dobesedno 
podrla na glavo. Običajno zjutraj 
načrtujeva, kaj bova delali tisti dan, 
potem pa en telefonski klic obrne na 
glavo najine načrte. Ko gre za bolnike 
s preležaninami ali za bolnike, ki jih 
je treba peljati v bolnico, pustiva vse 
in greva reševat nujno situacijo. Po-
leg tega otroke učiva verouk, poleti 
pa imamo zanje 2 tedna oratorija. V 
veliko veselje mi je molitveno-pogov-
orna skupina za mlade žene, iz katere 
se je razvila cela mreža pomoči 
ubogim. Poleg dela za uboge skrbiva 
za svoje gospodinjstvo, za hišo, vrt, 
sadovnjak in okolico, tako da nama 
res ni nikoli dolgčas.

KAKŠNE SO ZGODBE LJUDI, KI JIH 
SREČUJETE, IN S KATERIMI TEŽAVAMI 
SE SPOPADAJO? VERJETNO SO KDAJ 
TUDI NA ROBU PREŽIVETJA.

Do lanskega leta smo se srečevale 
z ljudmi, ki trpijo zaradi bolezni in 
revščine. Njihova pokojnina znaša 
od 50 do 70 Eur, s čimer morajo 
preživeti in si kupiti zdravila. Pogos-
to tega ni dovolj niti za zdravila, ki 
jih morajo zaradi kroničnih bolezni 
jemati vsak dan. Vsi ljudje obdelujejo 
vrt in njivo, da bi si pridelali krompir 
in osnovno zelenjavo. Odkar je v 
državi vojna, pa je v naše kraje prišlo 
veliko beguncev. Naselili so se v vseh 
praznih hišah v vasi, pa tudi v vrtcu 
in opuščenem zdravstvenem domu 
so bili. Polagoma so se nekateri vrnili 
nazaj v svoje kraje, veliko pa se jih 
nima kam vrniti in so ostali. Nekateri 
so si kupili stare hiše, si našli službe 
in se lepo vključili v življenje. Naučili 
so se celo našega jezika, kajti prej so 
govorili po rusko. Drugi pa se nikakor 
ne morejo osamosvojiti, ampak 
pričakujejo, da bo zanje poskrbela 
država. Ena takšnih je tudi Marina, ki 
je pribežala skupaj s svojimi petimi 
majhnimi otroki. Najprej je živela v 
vrtcu, potem nekaj časa v bolnici. 
Od tam so jo izselili v staro hišo, ki 
je slabša od vsake drvarnice. Tam ni 
bilo ne vode ne štedilnika, tla pod 
nogami so se udirala, kajti deske so 
zgnile. Ko smo videle, da se prib-
ližuje zima in ni nikomur mar zanjo, 
smo skupaj s tamkajšnjim grko-ka-
toliškim duhovnikom našli primerno 
hišo, v kateri živi sedaj kot podna-
jemnica. Takoj nam je bilo jasno, da 

nima delovnih navad, kajti doma je 
bil splošen nered, ona pa pri sosedih, 
kjer so skupaj pili. Alkoholizem je 
namreč pri nas zelo velik problem. 
Razumeli smo, da potrebuje družbo 
sebi primernih žena in družin, da bi 
se od njih kaj naučila. Zaradi nje smo 
začeli s srečanji za žene. Nekaj časa 
se jih je udeleževala. Ko so jo druge 
žene spraševale, če je dala preorati 
kaj zemlje in posadila krompir, pa je 
ogorčeno vstala, zaloputnila z vrati 
in odšla. Zdelo se mi je, kot da stojim 
pred steno, ki je ne morem prestopiti. 
Nekaj časa sem upala, da se bo vrnila, 
a zaman. S s. Katjo sva se odločili, da 
ne bova vrgli puške v koruzo. Šli sva 
jo obiskat in ponudili, da bi naslednjo 
soboto skupaj z njenimi otroki kaj 
spekli. Kupili sva potrebne sestavine 
in otroci so zamesili dvojno testo za 
piškote. Marina pa se je naučila zame-
siti kvašeno testo. Ko so se sladkali z 
izdelki svojih rok, so je jim oči veselo 
svetile. Marina pa je povedala, da je 
ni imel kdo naučiti gospodinjiti, kajti 
njena mama je umrla nasilne smrti, 
ko je bilo Marini 13 let. Če bo hotela, 
bomo lahko skupaj še kaj skuhale, pa 
tudi otroke želimo naučiti, da bodo 
znali poskrbeti zase.

OBČUTEK IMAM, DA SO PRED NAMI 
ZELO NEGOTOVI ČASI. IMATE KAKŠNO 
MISEL, KAKO SE SPOPASTI Z NJIMI?

Zdi se mi, da smo v času vojne 
vsi začutili, kako smo majhni in 

nemočni. A nad nami je Bog, ki vodi 
zgodovino. Zgodilo se bo samo tisto, 
kar bo dopustil on. Velikokrat sem 
že doživela moč molitve in posta. Ne 
vem, če so mediji v Sloveniji poročali 
o tem, da so na pepelnično sredo 
- dan strogega posta - Rusi hoteli 
sprožiti atomsko bombo kot izraz 
ogorčenja nad tem, da je Ukrajino 
obiskal ameriški predsednik. A bom-
ba se ni sprožila. Vsi kristjani smo v 
tem videli znak, da je post močnejši 
od atomske bombe.

Negotove čase je lažje prenašati, 
če živiš sedanji trenutek in delaš 
dobro ljudem, ki so sedaj ob tebi. 
Če razmišljam o prihodnosti, mi to 
jemlje veliko energije, spremeniti 
pa ničesar ne morem. Če skupaj 
z drugimi ljudmi delam dobro in 
pomagam ljudem, pa imam občutek, 
da smo skupaj močni. Sicer pa je čista 
vest najboljša blazina. Zdi se mi, da 
je sedaj primeren čas, da pogledamo 
vase in uredimo, če je v nas ostalo kaj 
neodpuščenega.

SE KDAJ POČUTITE NEMOČNO IN VAS 
OBČUTEK, DA NE MORETE POMAGATI, 
POTISNE V OBUP... IN POTREBUJETE 
ČAS, DA SE POBERETE, NAJDETE 
NOVO MOČ? BI ZNALA OPISATI
KAKŠEN TAK DOGODEK?

V Kijevu smo pogosto potovale z 
metrojem. Ko smo se nekega jutra 
približevale postaji, sem videla, da 
tam stoji velika gruča, kakšnih 100 
mož, ki čakajo, da bi jih kdo najel na 
delo. Prišli so iz oddaljenih krajev, da 
bi v Kijevu kaj zaslužili. Če se to ne 
bo zgodilo, ne bodo imeli denarja za 
preživljanje niti za vrnitev domov in 
bodo postali brezdomci. Obšel me 
je občutek nemoči: “Kdo bo vsem 
tem možem dal delo? Tukaj sem in 
ne morem ničesar narediti.” Bilo je, 
kot da so se mi tla izmaknila izpod 
nog. Ali naj odidem ali naj ostanem, 
saj narediti tako ne morem ničesar. 
Takrat pa se mi je v glavi pojavila 
misel iz molitve, ki jo imenujemo 
Vzkliki k Božjemu usmiljenju: “Božje 
usmiljenje, ki vedno in povsod 
spremljaš vse ljudi, zaupamo vate!” 
Prešinilo me spoznanje, da odrešenik 
nisem jaz, ampak Bog, on pa vedno in 
povsod spremlja vse ljudi. Če osta-
nem, bom pomagala vsaj nekaterim. 
Če odidem, ne bom nikomur.



• letnik 24 • julij 2023  •    17
LJUDJE IN KRAJI

V SVETU JE OB VSEM HUDEM TUDI 
TOLIKO LEPEGA IN DOBREGA,
S ČIMER SE JE TREBA KREPITI, IN 
SEVEDA ZAZNATI LEPOTE NARAVE,
KI SE NAM ZDIJO NEPOMEMBNE 
VSAKDANJOSTI...

Nekoč sem slišala misel: “Išči srečo 
v sreči bližnjega in tvoja ti bo za 
nameček!” Kadar poskušam ustreči 
bližnjemu in se odpovedati svojim 
načrtom, me to napolnjuje z velikim 
veseljem. Včasih se s srečanja z žena-
mi vrnem tako srečna zaradi napred-
ka v njihovih družinah, da še zaspati 
ne morem.

MISLITE, DA MLADE DANES VZGAJAJO 

V DRUGAČNEM DUHU, KOT SO VAS?

V Ukrajini imamo pregovor: “Jaka 
matka, taka Katka”, kar v prevodu 
pomeni: Kakršna je mati, takšna bo 
hči. Po slovensko temu pravimo, da 
jabolko ne pade daleč od drevesa. 
Starši otroke vzgajajo v skladu s 
svojim prepričanjem. Težko pa je 
tam, kjer prevladuje egoizem, kajti 
več egoistov na kupu ne more živeti 
srečno.

LAHKO OPIŠETE RAZLIKE V ŽIVLJEN-
JU PREPROSTEGA LJUDSTVA V UKRA-

JINI IN PRI NAS?

V Ukrajini je pred vojno 10 % pre-
bivalstva imelo v posesti 90 % narod-
nega bogastva, kar pomeni, da se je 
90% prebivalstva moralo zadovoljiti 
z 10 % narodnega bogastva. Razlike 
med bogatimi in vsemi ostalimi so 
zelo velike, pravi prepad. V Sloveniji 
so te razlike manjše. Tukaj vsi živite 
v urejenih stanovanjih, imate po-
trebne dohodke, brezplačno šolanje, 
zdravstveno zavarovanje. V Ukrajini 
mladoporočenca največkrat osta-
neta na domu enega izmed njiju, ker 
nimata sredstev za svoje stanovanje. 
Hiše so si popravili tisti, ki so delali 
kje v tujini. Ukrajinska plača zadostu-
je samo za preživetje, ne za gradnjo. 
Ko kdo resno zboli, mora vse zdravst-
vene storitve plačati. Kupiti mora 
zdravila, povoje, iskati donatorje 
krvi za transfuzijo, plačati operacijo. 
Kupiti mora brizge in igle za injekcije, 
vato in alkohol za razkuževanje, kajti 
bolnišnica ima zelo malo materiala in 
zdravil. Bolnika v bolnišnici morajo 
negovati domači, medicinsko osebje 
tega ne dela. Kljub temu pa so tam 
nekateri zelo dobri zdravniki.

Tudi šolstvo je drugačno. Dobri učen-
ci pridejo v število tistih, ki se šolajo 
brezplačno, ostali morajo šolnino 
na fakultetah plačati. Je pa veliko 
dobrih mojstrov, ki znajo narediti 
dobre reči iz preprostih materialov. 
Naš pokojni sovaščan je znal poprav-
iti karkoli v gospodinjstvu, na hiši, 
v avtu, zalepiti čevlje. Ljudje so med 
seboj solidarni in si pomagajo. Ko se 
nam zlomi motika, grem k enemu 
sosedu. Ko se predre guma pri avtu, 
jo peljem k drugemu.
Ljudje hrepenijo po tem, da bi 
zaslužili dovolj za normalno življenje. 
Zdi se jim, da bi bili potem popolno-
ma srečni, kajti ne bi bili v skrbeh za 
preživetje. Tam je veliko manj težav 
s pomanjkanjem smisla življenja, 
kajti morajo se truditi in delati, da bi 
preživeli. Sedaj pa je naša edina želja 
mir v državi.

KAJ VAM POMENIJO OBISKI PRI MILE-
NI, PRIJATELJICI VAŠE MAME? IMAM 
OBČUTEK SORODNIH DUŠ. TUDI 
ONA SE JE V ŽIVLJENJU RAZDAJALA 
BLIŽNJIM IN ŠE VEDNO RADA SPRE-
JME VSE, KI POTRKAJO NA NJENA 
VRATA.

Mileno in druge prebivalce Zakra-
jškove hiše sem obiskovala še kot 
otrok. Stkale so se vezi, ki trajajo. Z 
obiski se ohranja naše prijateljstvo. 
Vedno sem vesela, ko jo vidim tako 
nasmejano in predano življenju. 
Sprejemanje gostov pa je njeno 
posebno poslanstvo. Pri njej se dobro 
počuti prav vsak obiskovalec, kajti 
za vsakega ima prijazno besedo in si 
zanj vzame čas.

• FOTOGRAFIJE: OSEBNI 

ARHIV JOŽICE STERLE
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Ostrnice v zahajajočem soncu in v »višnjevo zlatem 
nebu«, kot bi se izrazila naša pesnica Marička Žnidaršič, 
so nov motiv Ludvika Šraja zadnjih nekaj let. Ob ustvar-
janju ožarjenega neba se je avtor spraševal, kako je motiv 
povezan s skrito simboliko ostrnic. Zahajajoče sonce 
je po njegovih besedah skriti spremljevalec ostrnic k 
njihovemu vse lahnejšemu zatonu. Sonce pospremlja vse 
redkejše ostrnice, ki se kažejo v majhnih opominih, ko jih 
je bilo po dolini zasajenih v vrste veliko njih. V današnjem 
življenju jih za prvotni namen zasledimo le še v nekaterih 
vaseh. Zato pa je tako živ spomin, ki se obuja vsako leto 
na Dnevih ostrnic v Loški dolini. Nekateri prav zavoljo 
načela obujanja spomina postavijo ostrnico v pozdrav ali 
pa se zatečejo k svojemu, praktičnemu razlogu. V Med-
generacijskem centru Gaber je bila 17. junija ob Dnevih 
ostrnic letos postavljena razstava Ludvika Šraja z namen-
om, da ostrnice sonce ponovno ožari in jih popelje v 
spomin naših babic in dedkov. Vabljeni k ogledu na novo 
odkritih slik z Loške doline do 31. julija, od ponedeljka do 
petka, med 8. in 14. uro.

Karmen Bajec,
akad. slik. mag. um.

Ludvik Šraj:
Ostrnice v večeru

V CELJU OBELEŽILI 
SVETOVNI DAN ČEBEL

BESEDILA in FOTO 

Mario Žnidaršič

V soboto, 20. maja, je v dvorani 
Golovec v Celju potekal osrednji 
slovenski dogodek ob svetovnem 
dnevu čebel. Hkrati smo praznovali 
že 20. čebelarski praznik Slovenije in 
6. praznovanje svetovnega dne čebel.
Dogodka se je udeležilo okrog 200 
čebelarskih društev iz vse Sloveni-
je, med drugim tudi članice in člani 
Zveze čebelarskih društev Cerknica. 
Med govorniki na prireditvi so bili 
ministrica za kmetijstvo Irena Šinko, 
predsednik CTIF Milan Dubravac, 
predsednik Čebelarske zveze Slo-
venije Boštjan Noč in predsednik 
gostiteljskega čebelarskega društva 
Gorazd Gradišnik, dogodka pa se je 
udeležilo še nekaj visokih gostov, 
med drugim irski veleposlanik v Slo-

veniji Adrian Farell, državni sekretar 
na ministrstvu za kmetijstvo Dejan 
Židan itn.
Prireditev je potekala v organizaciji 
ČD Henrika Peternela Celje v sodelo-
vanju s Čebelarsko zvezo Slovenije 
pod pokroviteljstvom Mestne občine 
Celje in Občine Štore. Po slavnostni 

proslavi s cenjenimi govorniki in 
bogatim kulturnim programom je 
sledilo druženje ob prijetnih zvokih 
in dobri hrani. Na prireditvenem 
prostoru pa je bil možen obisk 
tržnice z medenimi in rokodelskimi 
izdelki ter ogled fotografske razstave 
“Čebele doma in po svetu.”
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KONCERT KLAPE MORE

V soboto, 27. maja 2023, so se v Loški dolini odvijali 
različni dogodki. Bilo je pestro in zabavno, vendar 
so se vsi strinjali, da je bil dogodek v Podcerkvi pri 
Zavodu Ars Viva najboljši zaključek dneva. Ko so se 
obiskovalci zbrali na tribuni letnega gledališča, so 
bili že v pričakovanju dalmatinskih ritmov, ki jih bo 
izvedla klapa More iz Šibenika. Ko se je sonce spus-
tilo za Javornike, so člani klape More pričeli s svojim 
nastopom. Obiskovalci so se prepustili čudovitim 
melodijam in petju klap. Pozabili so na vse skrbi in se 
predali čarobnosti poletne noči. Zavod Ars Viva se je 
še enkrat več izkazal kot izjemna kulturna institucija, 
ki skrbi za dobro počutje in zabavo svojih obiskoval-
cev. Na koncu je občinstvo stoje pozdravilo nastopa-
jočo peterico in se zahvalilo klapam za čudovit večer.

ZAKLJUČEK LINIJSKIH 
PLESOV IN IZLET
DRUŠTVA UPOKOJENCEV 
LOŠKA DOLINA

Plesna skupina MIGAJ - MIGAJ  
Društva upokojencev Loška dolina je 
zaključila s spomladanskimi vajami 
in druženji. Zbralo se jih je  dvajset in 
resno so se lotili dela. Čez nekaj časa 
so ugotovili, da tako resno delo ni 
njihova želja in  odločili so se, da na 

KONCERT OB DNEVU DRŽAVNOSTI

Tradicionalni koncert Pihalnega orkestra Kovino-
plastike Lož ob dnevu državnosti. Tudi letošnji 
praznični večer dneva državnosti je v Loški dolini 
minil v znamenju poletnega koncerta tukajšnjega 
pihalnega orkestra. Koncert je potekal v prelepem 
letnem gledališču Zavoda Ars Viva v Podcerkvi, ki 
je bil hkrati tudi osrednja prireditev naše občine ob 
dnevu državnosti. Nastop je privabil veliko število 
občanov, ki so skupaj z godbeniki počastili praznični 
25. junij.

vajah predvsem uživajo, se imajo lepo 
in počasi, a vztrajno tudi napredujejo. 
Po dobrih dveh mesecih pa so  nasto-
pili na 4. Festivalu plesnih skupin v 
Desklah.

Pred poletnimi počitnicami so  se 
člani društva upokojencev   podali še 
na izlet. Poln avtobus jih je bilo. Kljub 
vročemu dnevu so se imeli lepo in 
uživali v popotovanju po Štajerski, 
kjer so obiskali muzej motociklov, eko 
muzej hmeljarstva, fontano piv  in 
Mozirski gaj.
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KONCERT PRIFARSKIH 
MUZIKANTOV

DAN ODPRTIH VRAT KOVINOPLASTIKE LOŽ

VALETA NA OŠ STARI TRG
PRI LOŽU (GENERACIJA 2014 - 2023)

BESEDILA in FOTO 

Mario Žnidaršič

V soboto, 10. junija 2023, se je v 
športni dvorani OŠ Stari trg pri Ložu 
odvil nepozaben koncert Prifarskih 
muzikantov, ki ga je organiziral 
Zavod Ars Viva iz Podcerkve v sklopu 
prireditev Poletje v Loški dolini. 
Dvorana se je napolnila do zadnjega 
kotička, saj so ljudje nestrpno priča-
kovali nastop priljubljene glasbene 
skupine. In ta jih ni razočarala. 
Prifarski muzikanti so s svojo energi-
jo, virtuoznostjo in nepozabnimi 
uspešnicami navdušili občinstvo 
vseh generacij. Vsi prisotni so zaplo-
skali in zapeli skupaj z njimi ter tako 
ustvarili čudovito vzdušje. Čestitke 
organizatorjem za odlično izpeljano 
prireditev.

Podjetje KOVINOPLASTIKA LOŽ 
d.o.o. je v soboto, 3. 6. 2023, organi-
ziralo Dan odprtih vrat. Predstavili so 
nam njihove načrte in aktivnosti na 
področju TRAJNOSTNEGA RAZVOJA. 
Na uvodu so imeli čast spregovoriti 

in pozdraviti prisotne: Borut Flander, 
direktor KPL, Simona Celestina, 
direktorica PC Alveus, Peter Orbanić, 
direktor PC ARX, Dejan Kovačič, 
direktor PC Kovinotools, in Matjaž 
Antončič, župan občine Loška dolina. 

Vodje so s ponosom pospremili svoje 
goste po poslovnih centrih, kjer smo 
si ogledali proizvodni proces.Kovino-
plastika Lož je še vedno eno izmed 
najbolj priznanih podjetij v svoji 
panogi in se lahko pohvali z dolgolet-
no tradicijo in izkušnjami. Predstavili 
so se gasilci PIGD Kovinoplastike Lož. 
Njihovo glavno vodilo je humanost 
in tu so zato, da nam vedno pris-
kočijo na pomoč. Nastopil je Pihalni 
orkester Kovinoplastike Lož, ki je 
največje društvo na področju kulture 
v občini Loška dolina in bo v kratkem 
praznovalo 150 let svojega obstoja. 
Najmlajši obiskovalci so uživali v 
zanimivem kreativnem programu, ki 
je spodbudil njihov ustvarjalni duh. 
Program je odlično povezoval Janez 
Tonkli, organizatorji pa so dogodek 
pripravili tako, da je bil vsem všeč.

V četrtek, 15. 6. 2023, so učenci generacije 2014 - 
2023 svoje devetletno šolanje zaključili z valeto. 
Ob 18. uri so se skupaj s starši in učitelji zbrali v 
telovadnici, kjer so pripravili kulturni program 
in se poslovili od svojih prijateljev, sošolcev in 
učiteljev.

Končanje osnovne šole je pomemben mejnik v živl-
jenju vsakega otroka. Za mnoge je to tudi zadnja 
priložnost, da se srečajo z dolgoletnimi prijatelji, ki 
jih morda ne bodo več srečali v srednji šoli.
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Sonja Debeljak,
ženski pevski zbor Kr’snice

Lepo je biti del Kr’snic

Za poletje smo se odločile, da spet 
povabimo dame, ki rade pojejo. Če pri 
sebi valjate samo majhno misel, da bi 
se pridružile Krsnicam, vam povem 
nekaj” insajderskih informacij” o 
našem delovanju. Čez poletje, ko 
boste počivale v senci in si mrmrale 
kakšno melodijo, bo predstava o tem, 
da postanete naša članica, mogoča 
lažja. 

Zbor že cel čas vodi Anemarija, po 
naše in na kratko Ane. Majhna, blond 
gospodična, polna glasbenega znanja 
in volje to tudi predati naprej. Pot-
pežljiva,  vedno pripravljena na smeh, 
vztrajna in mogoče včasih še premalo 
stroga. 

Vaje imamo enkrat tedensko, načelo-
ma ob petkih zvečer. Glede na zapos-
lenost vseh članic pa je čas za vaje 
postal kar bolj, po dogovoru. Možnos-
ti dogovarjanja  skoraj v živo so pri tej 
informacijski tehnologiji res praktič-
na zadeva. Ker je interes, se nam kar 
uspe vsaj enkrat tedensko uskladiti, 
toliko da lahko vaje izpeljemo. 

Naša zborovodkinja je glede naših 
ostalih obveznosti in želja zelo 
razumevajoča, ker jih ima veliko 
tudi sama. Res lahko rečem, da ni 
nikoli slabe volje zaradi tega, ker 
so izostanki razumljeni in se jih ne 
izkorišča. Mogoče so vaje celo bolj 
učinkovite. Dejstvo je, da več kot 
imamo dejavnosti, bolj se potrudimo, 
da jih izpeljemo. 

Nekaj kilometrine članice že imamo, 
nas je pa polovica glasbeno nepisem-
nih. To pomeni, da se učenje pesmi 
nič ni pospešilo, še vedno se je treba 
pesem oziroma svojo melodijo nauči-
ti na pamet. Zelo pomaga posluh in 
pa občutek, da v zboru nismo samo 
zase. Smo celota in ko se res posluša-
mo, so pesmi krasne. Prednost man-
jših sestavov je večja povezanost, je 
pa po  drugi strani tudi res, da mora-
mo v to tudi več vložiti. Zaupanje 
vase ne pride samo od sebe. Vsakič, 

ko se potrudimo in nam uspe, le to 
malo zraste. Ostajamo pa skromne, 
prizemljene in počasi premikamo 
vsaka svoje in skupne meje.  Zmoti-
mo se velikokrat, to največkrat vemo 
samo me same, ne ustavljamo se na 
tem. Je že prav, da si napake zapomn-
imo, ker jh tako praviloma ne ponavl-
jamo ali pa jih preprosto sprejmemo 
in gremo z njimi naprej.

Za izbor pesmi skrbi Anemarija, so 
pa tudi želje pevk upoštevane. Petje 
je v večini štiriglasno, pojemo res 
veliko  zvrsti in različne težavnosti. 
Ko dobimo  nove note je treba prvo 
pogledati do kam bodo segali naši 
glasovi. Ko vidimo,  kam vse visoko 
ali pa globoko iz notnega črtovja, 
štrlijo tiste note, se začuti nejevera 
in strah, ki pa ne traja dolgo. Meje, do 
kje v višine in v nižine, vsakič preiz-
kusimo že pri kratkem opevanju pred 
vajami. Moram reči, da same sebe še 
vedno velikokrat presenetimo. Ane 
nas mimogrede prepriča da zmoremo 
zapeti note, ki se nam samim zdijo 
nedosegljive.

 Vsak glas se nauči svojo melodi-
jo, potem pa to preprosto po delih  
sestaviamo skupaj in pesem je skoraj 
osvojena. Bolj kot je melodija osvoje-
na, več vsaka svojega občutka doda 

in potam postane pesem res lepa. 
To se čuti v skupin in to začuti tudi 
publika.  Lahko rečemo da pojemo 
s srcem in srčen poslušalec to lahko 
zasliši.

Če se bojite odsotnosti od doma zara-
di obveznosti, nastopov spet ni to-
liko.  Nekaj jih je glede na priložnosti, 
to so predvsem prazniki in slovest-
nosti, že samoumevnih. Ostale si 
zberemo same, gremo pa na vse kar 
rade. To so priložnosti za spoznavan-
je novih ljudi in krajev. Vedno smo 
lepo sprejete in pogoščene in tudi me 
to rade naredimo za druge.

Jeseni začnemo z novimi vajami. Ne 
čakajte več, odločite se in pridite 
zdraven. Nič ni težkega, če to delamo 
radi. Petje je zdravo, sprošča, celo 
fizično utrudi, kar je dobro.  Povezuje, 
krepi samozavest, uči nas strpnosti, 
poslušanja in razmevanja.

Se vidimo v jeseni.
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Tijana Vidmar se je 25. junija 
udeležila Gorsko hitrostne dirke 
Gorjanci 2023. Že na prvem
treningu ji je zagorel motor.
A so se njeni mehaniki Roman,
Domen in Aleksander takoj lotili
dela in do nedelje zjutraj, ko je bil še 
zadnji trening, je bil avto pripravljen.
Tijana je po prvi dirki malenkost 
zaostajala za vodilno. Drugo dirko
pa je odpeljala »na polno«
in z veliko prednostjo zmagala
v ženski konkurenci. 
Odlično se je uvrstila tudi med
tekmovalci do 25 let. Premagala je 
kar nekaj fantov in dosegla 6. mesto. 

Tijani želimo SREČNO
in VARNO še naprej!

TIJANA VIDMAR
ZMAGALA NA GHD
GORJANCI

Mario Žnidaršič
Tijana na zmagovalnem odru
• FOTO MAJK RAZDRIH

Avto v dimu
• FOTO MARK RAKOVEC

Opravičilo 
urednika

V prejšnji številki so nam jo, 
kot se v tiskanih medijih rado 
zgodi, zagodli tiskarski škrati. 
Založili so čudovite fotografi-
je s prireditve Pozdrav
pomladi učenca Vilija Strleta. 
Pri članku »Dan števila π 
(pi)« pa so nekam skrili poezi-
jo učenk in učenca osnovne 
šole heroja Janeza Hribarja 
iz Starega trga pri Ložu, ki je 
bila priložena članku. Za
napako se kot urednik 
iskreno opravičujem.
Fotografije in »Piezijo«
objavljamo tokrat, z upanjem, 
da nam našo napako
oprostite. 

Miha Razdrih,
urednik glasila Obrh

Piezija
Pia Prevec, 8. a

Kot v moji, v tvoji fantaziji

je nečist akord

kot ocean anarhije,

opustošil svetove nesrečnih oči.

Je mar prepozno,

zdaj delati si usluge?

Tako kot tok okamenel,

njo je pozabil,

življenje hlepi *  za slepotno tekočino,

sili v odločitev železno.

Levček
Petra Porok, 7.b

Lev v gozd k hrani

nasmejano po prstih pride,

ker lačen želodček potrebuje

slastne postrežbe.

Kam ga nos pripelje?

Vidi gazelo in kamelo,

osla, miš, psa,

antilopo, oso in lisičko.

Prestraši njega *  in živalice  anakonda,

zdaj v zaraščeno goščavo v galopu pobegnejo.

Lev pobesnelo nadaljuje pot,

želodec hitro k * hrani pripelje ga *.

Veveriček najesti mora prelepega leva.

* =  0 (nič)
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Hiša
Marija Žnidaršič  in Vili Sterle, 7. a

Lan v hišo

z Jakom

navdušeno je prišel.

Zavil tja hitro,

zagledal policista

gledati zavarovan sef.

Ko sta odhitela,

muco videli so veselo.

 Zato ona

tja začudeno šla

je povohat.

Navdušeno odšli * so.

Pomlad
Ema Tušar in Olgica Angelova 9. a

Čar v roki, a sijaj ljubezniv.

In tegobe ljudi – naj odide.

Ljubezen spomladna

zbudila svetloben čas.

Na dan ljubezni naju poveže 

in obdari čaša dni.

Čar pomladna naj 

mi premine skrivnost. 

Ljudi * in ozvezdje – 

pomladno naju v skrivnost 

popelje.

V nebesa trenutkov nas 

    spomladna skrivnost ran 

popelje stran.  

H * koncu prihajam. 

Na * zaključek zapelje 

naju skrivnost

čaše čara. 

Veste, odločitev ni naš * 

dobitek. 

Sklepati v milost 

doma * našega  je

bogastvo. 

Dokler je * lastnost

naravnost blaženost. 

Družaben lončar ni kdorkoli. *                        

Mir,

raje nasproti je angel. 

Ona
Ema Vampelj, Ana Mlakar

in Vita Ožbolt, 8. b

Ona z roko v dlani,

ljubezniv ji prstan preda mož bodoč.

Prijazno nasmehlja deklica prekrasna,

oči mu noč razsvetle,

lepo misleč je fantič sanj.

Sanje
Tereza Žnidaršič in Anja Šebenik. 9.b

Dan v šoli 

s torbo raztrosim na mizico rjavo.

Pri steni vijolčni.

Paničarim panično, raztresen, 

kot je jok normalen.

Trak rožnat in kratek, 

star ter lep.

Čudovito, saj za starost prekrasno lebdi,

 * iz paličice čudovite.

Tako v modrikast kvadrat z leskom razsvetli

ter prekrasno reformira.

Kot nebeška vrata v * stari domačiji se * 

na podeželju * prelepo vrti.

Zasanjano leti trak okoli podeželja.

Na vrh * grmovja krasnega

v potoku Obrh *. 

Prelep ta čudoviti trakec na *  paličici.

Prekrasno modrikast papirček 

vzleti do nebeških * rok.

Okna čudovita se odpro 

ter trak le v z rožnato * pikico

razburi čudovitega medvedka.

In v šoli zasanjam, 

zaslišim glasbo kitar.

Ostrnice • FOTO: NIVES PIŠEK
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Pozdrav pomladi 
• FOTO: VILI STERLE

Škratek reši
princesko
Za devetimi gorami, za desetimi 
vodami je živela princesa Izabela. 
Bila je prijazna in spoštljiva deklica. 
S konjem je pogosto odhaja na ježo. 
Nekega dne je izginila neznano kam. 
Znašla se je v Mrzli jami. Grajsko 
dvorano so krasili kapniki. Lastnik 
gradu je bil zlobni princ. V jami je 
imel skrit zaklad.
Zaklad je čuval sedemglavi zmaj. 
Vsakega, ki bi se poskušal prikrasti k 
skrinji z zakladom, bi ugonobil s svo-
jim žgočim ognjem. Bilo je že veliko 
pogumnih fantov, vendar nihče še ni 
uspel priti do zaklada. 
Izabela je bila v gradu strašno nesreč-
na. Zelo rada bi domačim sporočila, 
kaj se ji je zgodilo. Zagotovo jih je 
skrbelo, ko se ni vrnila domov. Veliko 
je premišljala o tem, kako naj se reši.
Nekega dne se je v Mrzli jami znašel 
pastirček Petrček. V resnici pa je 
bil škrat, ki je svoja škratja ušesa 
uspešno skrival za pastirsko kapo. 
Že veliko je slišal o zlobnem princu in 

zakladu v jami. Od svojih prednikov 
je slišal, da se v jami skrivajo škratki.
Petrček je takoj po tem, ko se je 
znašel v jami, zagledal čudovite 
kapnike. Zelo rad bi  se rešil težkega 
in skromnega življenja. Rad bi imel 
nekaj svojega premoženja. Zaželel si 
je, da bi bili kapniki iz zlata. Zaklical 
je na vse glas: »Kapniki, spremenite 
se v zlato!« 
Nenadoma se je izza največjega 
kapnika boječe prikazala prelepa 
princeska Izabela. Z nežnim glasom 
je vprašala: »Kdo si?« 
Pastirček Petrček se je korajžno ogla-
sil: »Jaz sem, pastirček Petrček!«
Princeska se je opogumila in prosila 
Petrčka za pomoč. Rada bi se rešila iz 
jame in pastirček bi ji lahko pomagal. 
Petrček je bil iznajdljiv. Takoj se je 
spomnil, kako bo prelisičil nevarnega 
zmaja. Še vedno pa so mu misli uha-
jale k zakladu. 
Zmaju se je previdno približal. Ko ga 
je zmaj opazil, je začel bruhati ogenj. 

Takrat je pastirček Petrček  zavihtel 
svojo pastirsko palico proti njemu. 
Palica je bila prepojena z ovčjim von-
jem, česar zmaj ni prenesel. V istem 
hipu je okamenel.
Takrat so se izza kapnikov pokazali 
škratki. Takoj so prepoznali svojega 
brata, škratka Petrčka. Princeso in 
Petrčka so odpeljali do zlobnega prin-
ca. Ko je princ izvedel, da je pastirček 
oz. škratek Petrček premagal strašne-
ga zmaja, je zmagovalcu izročil del 
zaklada. Petrček je pozabil na svojo 
skrito željo, zlate kapnike. 
Škratki so od veselja zaplesali. Bili 
so veseli, da bo princeska rešena in 
Petrček pravično nagrajen.
Princesa Izabela in pastirček Petrček  
sta nemudoma zapustila grad in 
Mrzlo jamo. S svojim zasluženim 
zakladom sta srečno živela do konca 
svojih dni. 

Pravljica napisana na zaključnem srečanju staršev in učencev 4. b razreda

Uredila Anita Bajec
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V Loški dolini so se na dan sobote, 3. junija 2023, odvi-
jale desete Ex-tempore Loška dolina. Svojo lokacijo so 
letos Ex-tempore prevzele v Starem trgu pri Ložu, in kot 
je naneslo, so likovniki svoje barve opazovali v samem 
središču našega »centra« doline, tokrat za župniščem 
cerkve sv. Jurija. Na likovnem srečanju se je zbralo 
dvaindvajset slikarjev, fotografov, oblikovalcev in dru-
gih ustvarjalcev ljubiteljskega ali strokovnega znanja. 
Izhodišče za ustvarjanje je bila misel Barvito poletje, ki je 
povzemala pesem Maričke Žnidaršič z naslovom Večerni 
mir. Nastale slike in fotografije letos tudi zares izražajo 
izjemno barvitost, raznolikost v tehniki in motivu ter 
neverjetno rast likovnikov, ki obiskujejo Loško dolino že 
vsa leta odvijajočega se dogodka. Likovna dela so na voljo 
za ogled v Galeriji Ars Viva. Na odprtju razstave, ki je se 
odvijalo 19. 6., smo doživeli vznemirljiv kulturni program 
z zaključnim glasbenim nastopom Tereze Žnidaršič. Vsi 
lepo vabljeni na ogled do konca meseca julija.

Karmen Bajec,
akad. slik. mag. um.

X. Ex-tempore
Loška dolina s temo 
Barvito poletje

• FOTO: ANDREJA KLANČAR

• FOTO: MARIO ŽNIDARŠIČ

• FOTO: EDVARD ŠEGA

• FOTO: EDVARD ŠEGA
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Liza Vipotnik in ekipa festivala

Grad bo polhn!
Plavajoči grad  ponovno 
presega mejnike

Celoletne intenzivne priprave na največji
festival gredo h koncu. Poleg najobsežnejšega
in najbolj raznolikega festivala v Sloveniji, ki 
se bo odvil med 27. in 30. julijem, bo na gradu 
in dolini zelo pestro že od sredine mesca.

Predfestivalsko
dogajanje
Od 17. julija bodo namreč na gradu potekale vaje 70 član-
skega mednarodnega orkestra Etno Histeria World Or-
chestra 2023. Glasbeniki bodo v tednu dni pripravili eno in 
pol urni repertoar glasbe sveta; od slovenskih, do južno-
ameriških in drugih skladb. Orkester, ki deluje že od leta 
2003, se bo prvič javno predstavil že 19. 7. ob 20:00, “pod 
lipco” v centru Kozarišč, kjer bo pripravil plesni večer. 21. 7.  
bo že prvi koncert s polnim repertoarjem, in sicer v Prezidu 
ob 21:00. Nato bo orkester odšel na turnejo (Celjski grad, 
Koper, Trst) in se 25. 7. ob 21:00 predstavil v Loški dolini z 
akustičnim koncertom na gradu Snežnik. 26. 7. bo nastopil 
v Kinu Šiška v Ljubljani, nato pa v petek 28. 7. ob 22:00 z 
mnogimi gosti, med drugim tudi orkestrom Kovinoplastike 
Lož, na večernem multimedialnem spektaklu festivala 
Plavajoči Grad. Veseli nas, da se bo leto te intenzivne in 
zahtevne izkušnje udeležilo tudi nekaj glasbenikov iz doline.

Istočasno z orkestrom se bo odvijalo tudi 9 mojstrskih 
delavnic, nekakšna začasna mednarodna akademija, ki jo 
bodo vodili izkušeni mentorji. Delavnice grške tragedije, 
Freestyle rap-a, partnerske akrobacije, velikih lutk,
animacije, improviziranega ljudskega petja,  klovnovske 
in plesne delavnice  bodo imele za cilj produkcijo, ki se bo 
povezala s prostorskimi inštalacijami in jo bomo lahko 
videli večkrat v času festivala.

Prostorsko in vizualno bo odre in povezave definiralo 35 
scenografov, ki bodo ustvarili in osmislili celoten festival-
ski prostor. Letošnja tema bo “Polhn grad”, saj ji izhodišče 
predstavlja polh in polhanje. Perspektiva človeka in kultur-
no-družbena umeščenost polhanja na eni ter perspektiva 
polha in živalskega sveta na drugi strani se bo prelivala s 
temo oživljanja Gradu Snežnik.

Delavnica improvizirane 
grške tragedije z italiansko 

mentorico Olli Rassini

Vaje Orkestra
Etno Histeria 2022
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Letošnji festival je zaznamovalo veliko število prijav, saj je bil 
programski odbor primoran zavrniti kar 200 skupin, ostalo jih je 
190. Programsko ga lahko razdelimo na osem  festivalskih sklopov:

1. otroške predstave, ustvarjalne delavnice
2. performens, cirkus, gledališče za odrasle in ples 
3. avtorska ljudska glasba, etno in folk-fusion 
4. kantavtorji 
5. jazz, eksperimentalna glasba, rap in druge glasbene zvrsti
6. elektro in elektro-akustična glasba 
7. delavnice za odrasle
8. vizualne in performativne instalacije

PROGRAM FESTIVALA 

Na letošnjem festivalu Plavajoči
grad 2023  se bo v štirih dneh in
treh nočeh na 17 vizualno predelanih 
odrih zvrstilo 292 dogodkov. Letošnja 
edicija bazira na izboru izvajalcev, 
folk-fusiona, eksperimentalne, jazz, 
elektronske in avtorske glasbe, kot 
tudi množici cirkuških predstav, 
performensa in improvizacijskega 
gledališča ter predstav in delavnic
za odrasle. Med 10.00 in 22.00 bo
potekal tudi kuriran program za 
otroke in družine ter kopica ustvarjal-
nih delavnic.

Mreženje umetnikov, labirint
vizualnih instalacij, povezovanje
z lokalnim prebivalstvom,
kulturnim in naravnim okoljem, 
predstavitev novih projektov, 
trajnostna naravnanost, 
neformalno izobraževanje - vse 
to so specifike tega unikatnega 
festivala.

Festival bomo
otvoril v četrtek,
27. 7. ob 17:00 in
bo nepretrgoma 
trajal vse do 
nedelje, 30. 7.
do 16:00. 

Postavitev odrov
na letošnjem festivalu

Utrinek iz festivala 2022

Ena izmed 190 skupin –
Bakalina Velika
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•JAVNI ZAVOD SNEŽNI K•

V mesecu juniju, ko se na prostranih 
poljih Loške doline začnejo pojavljati 
prve ostrnice, je čas za tradicional-
no etnološko turistično prireditev 
Ob košnji - V deželi ostrnic. Na tej 
prireditvi lahko podoživite ali morda 
celo prvič doživite delček utripa 
tradicionalnega kmečkega življenja, 
povezanega s košnjo trave, zdevan-
jem ostrnic in prikazom nekaterih že 
pozabljenih kmečkih opravil.
 Pri organizaciji letošnje prireditve, 
ki je potekala v soboto, 17 junija 
v idilični vasici Babna Polica, sta 
združila moči Javni zavod Snežnik in 
Društvo podeželske mladine Loš-
ka dolina. V sodelovanju z drugimi 
društvi, vaščani Babne Police, učenci 
OŠ Stari trg  in številnimi posamezni-
ki je bil tako izpeljan tradicionalni 
dogodek, ki je privabil številne 
obiskovalce od blizu in daleč, tudi iz 
tujine.
Na začetku prireditve smo po 
uvodnik poskočnih ritmih ‘vaškega 
ansambla’ spremljali napeto regijsko 
tekmovanje v košnji trave in zabavne 
spretnostne igre pod vodstvom 
Društva podeželske mladine Loške 
doline. 
V kulturnem delu programa so se z 
ljudskimi pesmimi predstavile Pevke 
iz Loške doline pri Društvu upoko-
jencev Loška dolina, sledil pa jim je 
nastop Folklorne skupine Rak Rakek, 
ki že dvajseto leto pleše plese več 
slovenskih pokrajin in jih z veseljem 
predstavljajo tako doma kot tudi v 
tujini. 
Dogajanje so na igriv in zabaven 
način popestrili učenci OŠ heroja 
Janeza Hribarja Stari trg – izvedli so 
namreč dva skeča, povzeta po znani 
knjigi Butalci pisatelja Frana Milčin-
skega ter skupaj z domačinko Magdo 
zaigrali nekaj poskočnih domačih viž. 
Prireditve si ni mogoče predstavljati 
brez zdevanja ostrnic, ki predstavl-
jajo del naše kulturne dediščine in 
so nepogrešljiv element kulturne 
krajine v Loški dolini. V zdevanju  
ostrnic so se Društvu podeželske 

Lili Kandare,
Javni zavod Snežnik

Ob košnji 2023

mladine Loška dolina letos pridružili 
člani Društev upokojencev Loški 
potok in Sodražica. Bilo je zabavno 
in poučno hkrati in ob sončnem 
zahodu, ko se je prireditev počasi že 
bližala koncu,  so obiskovalci lahko 
občudovali lepo zdete ostrnice stare-
jše in mlajše generacije.
Obiskovalci so si  lahko v vasi ogleda-
li razstavo starega kmečkega orodja 
in klepanje kose, na stojnicah okušali 
dobrote Društva žena in deklet na 
podeželju Ostrnice ter vaščank 
in vaščanov Babne Police,  kupili 
domače pridelke in izdelke kmetije 
Mlakar ter se sladkali s sladoledom 
iz kozjega mleka kmetije Slavec. 
Posebno pozornost je pritegnila tudi 
razstava vezenih in pletenih ročnih 
del.
Pred razglasitvijo rezultatov tekmo-
vanja v košnji in spretnostnih igrah 
ter podelitvijo zahval za sodelovanje, 
so nekaj ljudskih pesmi ubrano zapeli 
člani MePZ Sv. Jurij in Vidcove sestre, 
za vesele viže in ples po končani 
prireditvi pa je poskrbel ansambel 
Ugib. Da obiskovalci in nastopajoči 
niso bili ne lačni ne žejni, so neumor-
no skrbeli Turizem Jure,  LD Lož-Stari 
trg in okrepčevalnica Edina iz Loža. 
Javni zavod Snežnik se še enkrat 
zahvaljuje vsem nastopajočim in 
sodelujočim pri organizaciji in izved-
bi prireditve, še posebej pa vaščanom 
Babne Police za gostoljubnost in po-
moč pri organizaciji prireditve, DPD 
Svoboda Loška dolina, voditeljema 
prireditve Benu Pečku in Zali Žni-
daršič ter članom ZŠAM in Gasilski 
zvezi Loška dolina, ki so poskrbeli za 
varnost in red.
Ko pa se bodo naslednje leto v juniju 
spet začele po prostranem loškem 
polju pojavljati prve ostrnice, lepo 

vabljeni, da se nam pridružite v novih 
zanimivih zgodbah, ki jih piše Dežela 
ostrnic.

Fotografije s prireditve, ki jih je 
posnel Mario Žnidaršič si lahko 
ogledate v GALERIJI na notranji 
platnici.

Stanko Grl
STARE SLIKE

Oh te stare bele slike, 

na njih vidim svoj obraz,

prav drugačno mi je lice,

se dotaknil ga je čas.

Tam pod smrekami tišina, 

ista je še kot takrat,

ko sem jokal in se smejal,

enkrat davno bil sem mlad.

A še sanjam iste sanje, 

misel nosi en spomin,

včasih noč mirú ne nade,

a zdaj mirno, mirno spim.

Črno bele stare slike,

kot da včeraj je bilo

in dan je isti kakor davno

in isto, isto je nebó.
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95. LETNICA PGD IGA VAS

Janez Ponuda,
predsednik PGD Iga vas

DRUŠTVA IN ZAVODI

Prostovoljno gasilsko društvo Iga 
vas je v soboto 24. 6. 2023 slavnostno 
obeležilo 95. letnico delovanja društva.
Na paradi je sodelovalo preko 100 
gasilcev iz gasilske zveze Loška 
dolina. 
Na slavnostnem delu so na častni 
tribuni sodelovali;
Kot predstavnik gasilske zveze Slo-
venije in kot regijski poveljnik tovariš 
Marko Gorše, predsednik gasilske 
zveze Loška dolina tovariš Robi 
Tadič, poveljnik gasilske zveze Loška 
dolina tovariš Damijan Janeš, župan 
občine Loška dolina Matjaž Antončič, 
poveljnik civilne zaščite občine Loš-
ka dolina Iztok Mihelčič, poveljnik 
in predsednik domačega društva Iga 
vas Kristjan Ravšelj in Janez Ponuda, 
vse skupaj pa je v celoto povezala 
članica društva Lara Mlakar.
Gasilska zveza Loška dolina je 
podelila  čin gasilca za člane društev, 
kateri so pred nedavnim zaključili 
šolanje in si pridobili čin in možnost 
sodelovanja na vseh intervenci-
jah. Društvo je podelilo zahvale 
bivšim organom društva, saj so bili 
na februarskem območnem izboru 
izvoljeni novi. Člani pa so prejeli tudi 
značko in diplomo za specialnost 
reševalec iz vode katera slovi kot 
ena najzahtevnejših specialnosti v 
operativnem izobraževanju. Poseb-
no zahvalo, katero je podelil Marko 
Gorše pa je prejel dolgoletni mentor 
mladine Frenk Urbiha. 

Na slavnostnem delu prireditve so 
sodelovali še; gasilski pevski zbor Iga 
vas in godba Kovinoplastika Lož.
Na prireditvi so sodelovali tudi gasil-
ci iz DVD Oćauš in Teslić kateri so se 
odzvali našemu vabilu
Takoj po zgodovinski fotografiji 
članov društva se je odvila gasilska 
veselica z ansamblom Roka Žlindre in 
z vsemi aktivnostmi, katere pritičejo 
veselici PGD Iga vas.
Gasilci in upravni odbor društva bi 
se radi zahvalili vsem sodelujočim na 

paradi iz gasilske zveze Loška dolina, 
občanom, obiskovalcem, donatorjem 
in nenazadnje vsem članom društva 
za nesebično pomoč pri organizaciji.
Skratka vse je uspelo kot se za »Ig-
avce« spodobi.

Hvala vsem,
z gasilskim pozdravom
“Na pomoč”.

V soboto 27.5.2023 se je pod okriljem GZ Loška dolina v 
organizaciji PGD Iga vas odvijala občinsko tekmovanje 
v gasilski orientaciji. Tekmovanje se je odvijalo v okolici 
gasilnega doma PGD Iga vas. Tekmovalo je 97 ekip, od 
tega 16 ekip GZ Loška dolina, in sicer 2 ekipi PGD Stari 
trg, 6 ekip PGD Babno polje in 7 ekip PGD Iga vas. Ekipe 
so se pomerile v hitrostnih in spretnostnih nalogah, ki so 
pomembne za gasilce.  Vse ekipe, ki so zasedle prva tri 

OBČINSKO IN REGIJSKO TEKMOVANJE
V GASILSKI ORIENTACIJI

Franci Urbiha,
vodja tekmovanja

mesta v svojih kategorijah so se uvrstile naprej na regijs-
ko tekmovanje. Slednje je potekalo v soboto, 10.6.2023 v 
okolici Gradu Snežnik. Udeležilo se ga je 60 ekip, od tega 
10 ekip GZ Loška dolina - 3 ekipe iz PGD Babno Polje in 7 
ekip PGD Iga vas. Vse sodelujoče ekipe, ki so osvojile prvo 
ali drugo so se uvrstile na državno tekmovanje, ki se bo 
odvijalo v okolici Nove Gorice.

Vsem ekipam iskrene čestitke in veliko sreče 
na prihodnjih tekmovanjih!

•GASI LCI•

• FOTO: MARIO ŽNIDARŠIČ 

• FOTO: KRISTJAN RAVŠELJ
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•SATIA•

Petra Komidar

Satia, zavod 
učenje za
življenje

Od februarja do sedaj, se je v zavodu 
SATIA, dogajalo kar nekaj aktivnosti. 
En del le teh predstavljajo aktivnosti 
za otroke oz. mlade, in sicer smo ime-
li med zimskimi počitnicami zimski 
počitniški tabor. Hkrati pa sem zače-
la tudi z vodenjem delavnic, na temo 
mehkih vsebin, kot so ODNOSI, KO-
MUNIKACIJA, ENERGIJSKI VAMPIRJI 
– pasivna agresija, laži, egoizem, dra-
matiziranje, … enkrat smo se srečali 
v Loški dolini, v medgeneracijskem 
centru in enkrat mesečno v Ljubljani. 
Sedaj pa smo zajadrali v poletje in 
smo na polno aktivni s počitniškimi 
tabori. Za katere smo pripravili zelo 
kvalitetne in raznovrstne vsebine. 
Poleg tega, pa smo se odločili, da za-
vod SATIA ponudi samo domačinom, 
mladim do 14-ega leta starosti, zelo 
ugodno ponudbo, in sicer možnost 
udeležbe po samo polovični ceni tab-
ora, saj nekatere aktivnosti zunanjih 
izvajalcev delno sofinancira občina 
LD. Kakšno prosto mesto se še najde.

ZIMSKI POČITNIŠKI
TABOR

Zimski počitniški tabor je potekal 
med zimskimi počitnicami, februar-
ja. Imeli smo obilico snežne odeje in 
s pridom koristili to darilo narave za 
raznovrstne snežne radosti. Odpravi-
li smo se tudi na pohod, in sicer smo 
šli po Poti izvirov Cerkniškega jezera 
ter si privoščili LEDENO KOPEL (kdor 
je želel). Udeleženci so si tudi izdelali 
svoje posodice, v katere so posejali 
prve vrtnine, zelo radi pa so tudi 
igrali zanimive družabne igre, kjer je 
bilo potrebno kar nekaj razmišljanja, 
sodelovanja, uporaba malih sivih 
celic in še kaj. Izdelali smo tudi hrano 
za ptice in jo razobesili v neposredni 
bližini, za tem pa z veseljem in pono-
som opazovali, kako pticam tekne. 
V večernih urah smo se odpravili 
na nočni pohod, ter izvajali eksperi-

mente, za katere smo včasih uporabi-
li tudi sneg. Ni manjkalo smeha, do-
bre volje, ter pristne otroške energije. 
Ker vsa naša druženja potekajo brez 
telefonov, imamo toliko več priložno-
sti, da si pripovedujemo šale, vice in 
zgodbe. Se družimo v sproščenem 
vzdušju in komuniciramo iz oči v oči.

 

Delavnica na temo:
ODNOSI IN
KOMUNIKACIJA

Vsi jih imamo – ODNOSE namreč. 
Vsakodnevno smo vpeti v različne 
vrste odnosov, z različnimi ljudmi. 
Bodisi da gre za poslovne, socialne, 
družinske ali partnerske odnose. Ti 
slednji so pogosto resnično razred 
zase. Odnosi so tisi, ki nam lahko 
grenijo vsakodnevne obveznosti, 
opravila, druženja, delo …skratka 
življenje kot tako, ali pa nam ga 
polepšajo, popestrijo, ustvarijo varen 
prostor, kjer smo lahko takšni kot 
smo, z ljudmi, katere imamo radi. Na 
nas je, kako in kaj se bomo odločili. 
Kam bomo vlagali energijo, kako 

bomo izbirali ljudi, koga bomo spusti-
li v svoje življenje in za koga si bomo 
vzeli čas. Včasih pa smo soočeni z 
odnosi, katere si niti ne izberemo, 
pa vendar je pomembno, da znamo 
tudi v težjih okoliščinah delovati. 
Skratka, vse zgoraj našteto je bilo 
obravnavano. Dodali pa smo tudi 
KOMUNIKACIJO. Saj je komunikacija 
tista, ki spremlja vse naše odnose 
in predstavlja levji delež interakcije 
med ljudmi. Govorili smo o tem, kako 
lahko ljudje delujemo v svojem živl-
jenju, kaj je tisto, na kar je pomemb-
no, da smo pozorni, na kakšen način 
lahko sami doprinesemo k izboljšan-
ju obstoječih odnosov in nazadnje 
smo se opremili s konkretnimi orodji, 
katera nam pomagajo v vsakodnev-
nem življenju, pri komunikaciji … itd.

Delavnice na temo
ENERGIJSKI VAMPIRJI

Vampirji, sliši se kar nekoliko strašl-
jivo. Prva misel ali vizualizacija ob 
tej besedni zvezi, je mnogim filmski 
vampir - z velikimi podočniki, belo 
koži, ki pije kri. No, tu pa ni tako, tu 

• FOTO: ARHIV ZAVODA SATIA



• letnik 24 • julij 2023  •    31
DRUŠTVA IN ZAVODI

ne govorimo o teh filmskih vampir-
jih. Tu govorimo o včasih težkih in 
napornih odnosih, ali pa povsem 
prijateljskih, le da je počutje po 
druženju podobno v tem smislu, da 
se človek, po tem, ko je bil v stiku 
z energijskim vampirjem ne počuti 
dobro. Ljudje se počutijo utrujeni, 
izčrpani, brez volje … .O, ja, zelooo 
veliko je tega. Če smo le pozorni. Še 
bolj pomembno pa je to, da pogos-
to to niso ljudje, s katerimi se ne 
razumemo, včasih je ravno nasprot-
no, to so lahko ljudje, ki so nam zelo 
blizu in nam veliko pomenijo. Zato 
naredimo vpogled v to, kdo sploh so 
lahko energijski vampirje, predstavi-
mo različne oblike »vampirizma«, 
kako se soočati v takšnih odnosih, 
govorimo o postavljanju osebnih 
meja, nekateri ljudje ne znajo reči ne, 
pa so potem jezni sami nase … itd. V 
sklopu delavnic na temo Energijski 
vampirji, so bile izvedene delavnice z 
naslovom: LAŽI, PASIVNA AGRESIJA, 
EGOIZEM, DRAMATIZIRANJE. To je 
nekaj oblik energijskih vampirjev, 
ki so v Sloveniji zelo prisotne. Ker 
gre za delo v manjših skupinah, si 
z udeleženci izmenjamo zgodbe, 
vzdušje je sproščeno in začinjeno s 
smehom. Tako življenjsko, uporabno. 
Z delavnicami in tečaji nadaljujemo 
jeseni.

Kar sedaj, med poletnimi počitnica-
mi izvajamo POČITNIŠKE TABORE 
za mlade do 14 let, bomo v jesenskem 
času nadaljevali z delavnicami in 
tečaji za odrasle. 

Več o zavodu Satia, si lahko
preberete na naši spletni 
strani,
www.zavodsatia.com 

in sledite na FB profilu -
Satia, zavod učenje za življenje // 
IG – petra_SATIA. 

Aktualnim dogodkom pa
sledite na:
IZBERI DOGODEK / https://zavod-
satia.com/koledar-dogodkov/
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KAJ JE NA FOTOGRAFIJI 
TOKRAT?

Vaše odgovore nam pošljite na naslov

uredništva (preko dopisnice ali maila)

do 4.9. 2023.

Tudi tokrat bomo med pravilnimi odgovori 

izžrebali nekoga, ki bo prejel obešanko za 

ključe, ki jo podarja Društvo Notranjskih 

kulturnikov Krpan Cerknica. 

Janja Urbiha – Kozarka

Jasna Lekan

Lekančkov
butik

•KULINARI KA•

CIMETOVE ZVEZDE

SE S TAV INE:

300 g moke
pol pecilnega praška
150 g margarine
100 g sladkorja
1 vanilij
1 jajce
1 rumenjak
malo cimeta
limonina lupinica

PR IPR AVA:
Z vseh sestavin zgnetemo krhko testo. Počiva naj pol ure na 
hladnem. Razvaljamo ga in izrežemo enako število krogov in prav 
toliko zvezdic. Pečemo jih okoli 15 minut. Ohlajene sestavimo z 
marmelado. Na vrh z marmelado prilepimo zvezdo. Prevlečemo 
jih s sladkorno glazuro, ki jo naredimo iz 250 g sladkorja v prahu, 
limoninega soka in par kapljic malinovega soka. Na vrh damo 
polovico kandirane češnje.

KAJ JE NA FOTOGRAFIJI?
Pravilni odgovor  na vprašanje iz prejšnje številke Obrha je

gjəmpəl, kar je naš lokalni izraz za kalina.
Kalin je srednje velika ptica, z precej močnim kljunom, ki živi v naših  
mešanih gozdovih in se  prehranjuje s semeni in popki.

Izraz gjəmpəl pa se uporablja tudi za majhnega otroka, če je ta
radoživ in razposajen:  »O ti gjəmpəl ti, nisi prav nič pri miru«.

Več na to temo lahko najdete tudi na  https://pounkufr.si/ 

• FOTO: B. KRAŠEVEC

• FOTO: FRANC ZABUKOVEC
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Med sodi v skupino funkcionalnih 
živil z ugodnim delovanjem na posa-
meznikovo počutje. Funkcionalna 
živila izboljšujejo fiziološke učinke 
telesa in s tem pripomorejo k bol-
jšemu počutju. Najbolj poznani funk-
cionalni lastnosti medu sta antioksi-
dativna aktivnost in protimikrobna 
učinkovitost. Količina in lastnosti 
bioaktivnih komponent v medu je 
odvisna od botaničnega izvora medu 
in geografskega porekla. 

Prehrana bogata z antioksidanti 
prispeva k dolgoživosti, preprečuje 
kardiovaskularne in druge bolezni, 
kot so neurodegenerativne bolezni, 
rak, diabetes. Za antioksidativno 
aktivnost medu so odgovorni flavo-
noidi, aminokisline in fenolne kisline. 
Nekatere izmed antioksidativnih 
komponent medu so termolabilne 
in razpadejo s segrevanjem. Njihova 
koncentracija se s časom manjša. 
Fenolne komponente so  sposobne 
zmanjševati oksidacijski stres v celici  
in s tem vplivajo na celični metabo-
lizem in razvoj neurodegenerativnih 
bolezni. 

Protimikrobna učinkovitost se 
razvije zaradi delovanja encimov in 
peptidov, ki izvirajo iz čebelje sline. 
Protimikrobno učinkuje tudi nizek 
pH medu, nizka vodna aktivnost 
in visoka koncentracija sladkorjev. 
Visok nivo sladkorjev v medu ustvari 
osmotski pritisk na bakterijsko 
celico in s tem neugodne življenjske 
pogoje, ki ne omogočajo rasti in 
delitve. Razmnoževanje mikrobov je 
zmanjšano tudi na račun vodikovega 
peroksida, ki deluje protimikrobno. 
Tudi protimikrobna učinkovitost je 
odvisna od botaničnega in geograf-
skega porekla medu. Velja pravilo, 
da imajo temnejši medovi (ajdov, 
kostanjev, gozdni) boljšo proti-
mikrobno učinkovitost v primerja-
vi s svetlejšimi medovi (akacijev, 
cvetlični, lipov). 

V medu so prisotne tudi prebiotične 
komponente, ki prispevajo k aktiv-

Ana Janžekovič,
svetovalka za varno hrano JSSČ, ČZS

Med – funkcionalno živilo

nosti in stimulaciji rasti probiotičnih 
črevesnih mikrobov. Prebiotiki so 
koristni, ker podpirajo rast in aktiv-
nost probiotičnih bakterij, prisotnih 
v človekovih prebavilih. Zdravo 
in dobro delujoče črevesje prispe-
va k splošnemu dobremu počutju 
in dobremu imunskemu sistemu. 
Predvsem oligosaharidi (kompleksni 
sladkorji) medu imajo prebiotično 
delovanje. Tudi polifenoli, ki imajo 
antioksidativno delovanja, prispeva-
jo k imunosti črevesja in pomagajo 
regulirati črevesno mikrobioto, saj 
omogočajo ugodne razmere za rast 
in razmnoževanje dobre črevesne 
mikrobiote. V medu so prisotne tudi 
protimikrobne snovi, ki zavirajo rast 
oportunističnih in patogenih bak-
terij, kar še dodatno prispeva k dobro 
delujoči prebavi in dobremu počutju. 

Pri uživanju in nakupu medu 
moramo biti pozorni na morebitne 
ponaredke medu, ki ne vsebujejo 
funkcionalnih lastnosti. Letošnje 

leto je še posebej problematično, saj 
spomladanski viri medenja niso bili 
izkoriščeni zaradi neugodnih vre-
menskih razmer. Zato pridelka ni bilo 
in je še toliko pomembneje, da med 
kupimo pri preverjenem in zaupanja 
vrednem ponudniku, najbolje pri 
lokalnem čebelarju. Najpogosteje se 
med ponareja z dodajanjem slad-
kornih sirupov. Nekaj pozornosti je 
potrebno nameniti tudi kakovosti. 
Na kakovost medu v prvi vrsti vpliva 
odstotek vode, električna prevod-
nost in vsebnost HMF (hidroksimetil-
furfural). Na električno prevodnost 
nimamo vpliva. Primeren odstotek 
vode dobimo z dobro tehnološko 
prakso, kar pomeni, da med točimo, 
ko je zrel. Na delež HMF vplivamo 
s pravilnim skladiščenjem medu 
na temnem in hladnem, saj s tem 
občutno zmanjšamo nastajanje HMF 
v medu. 

Kakovosten in pristen med zagot-
ovo sodi v skupino funkcionalnih 
živil, kar pomeni, da ugodno deluje 
na posameznikovo počutje. Da je 
med funkcionalno živilo so vedeli že 
pretekli rodovi, ki so med uporabljali 
za lajšanje raznovrstnih težav. Danes 
pa lahko z raziskovalnimi dognanji 
te učinkovitosti tudi potrdimo. Tako 
kot pri ostalih stvareh, je pomembno, 
da smo tudi pri uživanju medu zmer-
ni. Med je namreč energetsko bogato 
živilo z visokim deležem sladkorja. 

• Viri: Luchese R. H., Prudencio E. R., Guerra A. F. 
2017. Honey as a Functional Food. V:  Honey Analysis. 
de Alencar Arnaut de Toledo V. (ur.). 287-308. DOI: 
10.5772/67020.Majtan J., Bucekova M., Kafantaris I., 
Szweda P., Hammer K., Mossialos D. 2021. Honey anti-
bacterial activity: A neglected aspect of honey quality 
assurance as functional food. Trends in Food Science & 
Technology, 118, 870-886. 

med• VIR: ARHIV ČZS

vrstna pestrost medov, ki 
jih pridobivamo v Sloveniji 
• VIR: ARHIV ČZS
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Presvitli princ!
Najmilostljivejši gospod!

Gospa Vida Gorše iz Nadleska je uredništvu Obrha prijazno predala 

v objavo pisma Henrika Schollmayerja Lichtenberga v prevodu 

zgodovinarja, domačina Jožeta Matevžiča iz Vrhnike pri Ložu. Gospa 

Vida Gorše je pisma prepisala, digitalizirala, shranila in nam jih poslala 

ter s tem omogočila prvo objavo teh pisem v slovenskem prevodu, za 

kar se ji še enkrat najlepše zahvaljujemo.

Uredništvo glasila Obrh

Naj blagovolijo sprejeti predvsem naj-
vdanejšo in najgloblje občuteno zah-
valo najspoštljivejšega podpisanega 
za dobrohotno denarno pomoč in 
za spremljajoče besede priznanja in 
spodbude. Bolnima otrokoma gre 
sedaj hvala Bogu že pomenljivo bolje, 
pa četudi je starejši sin Francu 26. 
oktobra že umiral, je seveda mladost-
na močna narava zmagala in se mu je 
stanje zboljšuje. Verjetno ne bo smel 
še tako kmalu zapustiti bolnišnice. 
Etbinova rana na stegnu je zdaj zacel-
jena in bo sredi novembra verjetno 
spet začel obiskovati šolo.

Natančne poizvedbe o vrednosti 
posestva Na Kalcu, ki je naprodaj, so 
bile precej obširne in so vzele veliko 
časa zaradi česar najspoštljivejše 
podpisani lahko odgovori šele danes, 
po zaključku priprav na milostno 
lastnoročno pismo z 21. oktobra 1901 
in obenem daje v predložitvi rezultat 
uvodnih poizvedb.

Ogled gozda Krišičevec (78 ha 
hojevega gozda, ki je last posestva 
Na Kalcu, ni povezanih z matičnim 
ozemljem) je pokazal samo pri površ-
nem opazovanju, da je sedanji lastnik 
v zadnjih letih posekal za sečnjo 
primeren les in je potemtakem 

izničil upanje, da bi takoj po naku-
pu tega posestva iz gozda potegnili 
večjo vsoto denarja. Najspoštljivejši 
podpisani je torej hotel čisto gotovo 
iti… in je zato dal popisati preskus-
no površino. Rezultat tega popisa 
(čigar detajli in izračuni so tukaj) 
je ugotovitev sedanje lesne mase v 
sestoju z 4.435,08 kubičnih metrov 
hojevega lesa, ki bi v 10 letih prirasla 
na 6.108,80 kubičnih metrov ho-
jevega lesa in spoznanje, da bi bilo 
torej vsako leto za pričakovati samo 
dohodki z redčenjem v vrednosti 
okoli 300 kron. V letu 1912 bi priča-
kovali dohodek od prebiranja gozda 
34.134 kron, do katerega bi prišli, če 
bi posekali maso okoli 3.879 m3.

Manjša polovica do tedaj prirastle 
lesne mase bo ostala do naslednjega 
poseka, ki ga pričakujemo v 40 – 70 
letih. Uvodne poizvedbe o kmetijskih 
zemljiščih in dohodkih, ki jih dajejo, 
smo opravili lažje. Upoštevali so se 
vsi podatki uvodnih poizvedb in tu-
kaj je celoten računski akt. Vse prim-
erjave in vsi izsledki so bili opravljeni 
po vesti in objektivno v smislu sina 
ira et studio in v priloženem aktu 
daje najspoštljivejši podpisani v 
predložitev končne rezultate cenitev 
in izračunov. Naj bi se še dodalo, da je 

najspoštljivejše podpisan pri najemu 
posojila v ta namen predvsem mislil 
na visokorodne sorodnike njihove 
presvitlosti, ki bodo po žalostnih 
izkušnjah pri nemških bankah got-
ovo veselo zagrabili priložnost, da 
razpoložljivi denar vložijo na varna 
mesta. Nadalje se zdi najspoštl-
jivejše podpisanemu pametno da 
postavimo pogoje, da bi se posojilo 
lahko vračalo v poljubnih delnih 
zneskih v poljubnem času. V načrtu 
za vračilo posojila mora najspoštl-
jivejše podpisani pripomniti, da si je 
deleže vračila zamislil takole: ob še 
ne zbranih toda večinoma donosnih 
aktivnih preostankih iz leta 1900 
ocenjuje in domneva približni znesek 
20.000 kron. Če je ta cenitev pravil-
na tako ni dvoma, da bo energična 
roka v 10 letih povrnila večji del tega 
zneska. Ker so do sedaj izterjavo 
aktivnih preostankov izvrševali zelo 
mlačno, bi bil ta znesek tako rekoč 
»najden denar«: Ker dosedaj s tem 
sploh nikoli niso računali.

Nadaljnji deleži vračila bi bili donosi 
gozda Kršičevec in sicer letni donosi 
od prebiranja 34.134 kron. Preos-
tanek bi morali zbrati preostali revirji 
in najspoštljivejše podpisani si k 
temu zamišlja kot nujen 5 % prib-
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itek za rentno blagajno, po čemer bi 
morali odvajati: Snežnik še 3.500 
kron, Mašun 1.500 kron in Gomanjce 
300 kron več kakor do sedaj. Toda 
to je odvisno od možnosti, ki jih bo 
pojasnila šele 10 – letna revizija. Če 
bi najeli posojilo in določili modus za 
vračilo, potem bi bila ta sveta obveza, 
ker zt odplačilom ne bi smeli čakati 
in zavlačevati, da bi v desetih letih na 
novo pridobljeno posestvo popol-
noma prešlo v  prosto??? in nespor-
no lastništvo Njihove presvitlosti. 
Njihova presvitlost bi lahko zgrabili 
možnost, da to lastništvo ne samo 
izboljšajo in naprej razvijejo, temveč 
da pridobijo še nadaljnja lastniška 
zemljišča, ki jih na Kranjskem ni 
veliko.

Ko prehaja k drugi točki milostnega 
lastnoročnega pisma Njihove presvit-
losti z 21. oktobra 1901, si dovoljuje 
najspoštljivejši podpisani najvdane-
jše sporočiti, da se glede zakupa lova 
v letu 102 dela potihoma. Glavnega 
kričača in hujskača Sterle Jožefa 
iz Koritnic so odpustili iz službe 
pomožnega lovca in ga tožijo zaradi 
lovske tatvine. Prebivalstvo je sedaj 
bolj mirno, ne samo ker ima pred 
očmi pač možnosti, ker se je videlo, 
da je izključeno iz trgovine z lesom. 

To merilo, ki bi ga seveda lahko up-
orabili samo v najskrajnejši potrebi, 
nima pravzaprav skoraj nikakršnega 
pomena  za trgovanje z lesom na 
gospostvu Snežnik, ker gospostvo 
do sedaj s svojo ponudbo še nikoli ni 
moglo povrniti povpraševanja, ---- 
ja!Ponudba gospostva ostaja za tisoč 
kubičnih metrov pod povpraševan-
jem, če bi v celoti izključili vasi 
Knežak in Koritnice iz trgovanja z 
lesom bi tako v celoti odpadlo 51 
kneških in 18 koritniških kupcev z 
lesno maso okoli 6.000 m3, ki bi 
bila na razpolago. To vsoto kubičnih 
metrov bi takoj pobral žagarji iz 
Loške doline, parna žaga v Šempetru 
in ostali prebivalci iz Loške in pivške 
doline. ( V leskovo dolino prihaja iz 
Knežaka 32 kupcev med njimi jih 6 
vozi tudi iz Mašuna; iz Koritnic 15 
kupcev lesa, med njimi 1 kupec tudi 
vozi iz Mašuna. Na Mašun prihaja iz 
Knežaka 24 kupcev; iz koritnic 4. 
Skupaj jih prihaja iz Knežaka 51; iz 
Koritnic 18).

Sploh si ne moremo misliti, da ne bi 
mogli prodati enega samega metra 
te lesne mase. To bi se torej zgodilo, 
da bi namerni pasivni odpor gos-
poščinskih uradnikov otežil razvoj 
tako spremenjene prodaje lesa. 

Ravno ko je nastajal ta zapis, je sel 
prinesel dopis gozdarskega urada iz 
Snežnika, v katerem so bile spo-
ročene odločitve Njihove presvitlosti 
o tej stvari v besedilu o gozdarski 
upravi Mašun.

V odgovoru na njih si najspoštljivejše 
podpisani dovoljuje dati najvdanejše 
zagotovilo, da zna zelo dobro ceniti 
velik pomen trgovanja z lesom  kot 
edinim življenjskemu živcu gospost-
va Snežnik in pomen polne in taktne 
ohranitve tega živca, vedno tako tudi 
v vprašanju zakupa lova kot prvem 
in najtehtnejšem postulatu in ga kot 
takega zelo spoštuje. Ta vidik naj bi 
bil že od začetka vodilni v vprašanju 
zakupa in bo sedaj v dvojni meri. 
Kakor je v tem razvidno iz poslanega 
prepisa lastnoročnega pisma Njihove 
presvitlosti, naj se najspoštljivejše 
podpisanemu zaupa izvedba zakupa 
lova na Pivškem oziroma mu je bilo 
to že zaupano z dopisom gozdarskega 
urada. Tudi v prejšnjih letih je moral 
najspoštljivejše  podpisani to težav-
no zadevo razvozlati in jo je razvozlal 
vedno sam. V času vsakokratnega 
zakupa je gozdarski urad vedno 
znova dajal posameznikom različne 
koncesije, ki so seveda pripeljale do 
sedanjih težavnih razmer. Težišče 
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svoječasnega poročila je bilo tudi na 
opozorilo na to razmerje in na pred-
logu za odstranitev takšnega ravnan-
ja. Kakor do sedaj bo najspoštljivejše 
podpisani  tudi takrat gledal, da bo 
z veseljem izvedel zakup lova. Če 
se izvedba posreči, kar je za zdaj še 
dvomljivo, bo gozdarski urad kljub 
sedanjim težavam pozabil na vse 
boje in dovoljevanje koncesij itd. se 
bo pričelo znova. Tako je bilo do sedaj 
vedno in bo tako tudi v prihodno-
sti v tej in drugih zadevah. Zato je 
najspoštljivejše podpisani v svojem 
svoječasnem poročilu dejal, da je 
seveda že preutrujen, da bi vedno 
znova vlačil voz iz blata.

Predlog gozdarskega urada, ki ga 
takrat mora najspoštljivejše pod-
pisani glede zakupa lova opraviti ex 
officio, je stvar, ki jo je do zdaj tako 
kot vedno izvajal molče, ne da bi mu 
jo kdo posebno naložil. Predlogu 
najspoštljivejše podpisanega, ki ga 
je podal v poročilu, naj bi to na videz 
ustrezalo in bi se seveda spet vse 
pustilo pri starem.  Najspoštljive-
jše podpisani bo gledal, kakor je bil 
vedno do sedaj, da bo na Pivškem 
sam izvedel zakupe lova. Ali ne bo 
gozdarski urad pozneje povzročalo 
težav,je še vprašanje prihodnosti.

Če se dotakne tretje točke milostl-
jivega lastnoročnega pisma z 21. 
oktobra 1901, poroča najspoštljivejše 
podpisani najudarnejše, da se je grad-
nja prvih treh kilometrov od Bača do 
Rože oddala za ceno 95 krajcarjev 
(1.90 K) za tekoči meter podjetni-
kom, ki bodo začeli gradnjo spomladi 
1902. Izmerjenih 355 m2 javne poti, 
ki so v popisu trase, ne bo predstavl-
jala pravne ovire pri izgradnji odmer-
jene trase. To je stara gozdna pot, ki 
pelje iz črnih vrhov v Bač, ki je zaradi 
različnih kolesnic zelo široko izvože-
na. V njeni celotni širini 35,5 m, ki jo 
trasa rezala navpično na vzdolžno os. 
Ker se pri gradnji pazi, da bo križanje 
poti s cesto (kakor pri vseh gozdnih 
poteh, ki sečejo cesto) na nivoju, po 
katerem bodo vozovi lahko vozili po 
gozdni poti preko ceste. Tako je na 
način promet po tej gozdni poti ka-
kor tudi po cesti neoviran. Pravno se 
ne more ugovarjati, tudi če se upora-
ba ceste prepove nekaterim ljudem, 
ker na tem kraju promet preko ceste 

vedno prost, kar se dogaja na več 
krajih gospoščinskih cest.

Na skici zeleno označena, ki jo 
je nekdaj trasiral Wokřal, se od 
nekdaj konča na kraju, ker se zdaj 
sreča z novo trasirano cesto, ker bi 
morala svojčas  peljati naprej preko 
travnikov in polj prebivalcev Bača, ki 
niso hoteli odstopiti zemljišč za grad-
njo cest v gozdovih, ki jih je moralo 
odstopiti in ki jih je odstopilo.

Ta je 16 – 20 m širok pas gozdnega 
zemljišča, ki vodi od sedanjega 
iztekališča nove ceste do Mašuna 
in je popolnoma prosto lastništvo 
gospostvo Snežnik, na katerem se 
lahko prične gradnja ob vsakem času. 
To dejstvo je druga dobra karta, ki jo 
imamo, v rokah, če Knežani docela ne 
bi hoteli privabiti v nadaljnjo izgrad-
njo projektirane ceste proti Starim 
Ogencam, ker bi s tem preusmerili 
promet preko Bača namesto Kneža-
ka, s čemer bi veliko izgubili posebno 
gostilničarji, če bi v vsakem prim-
eru nakupili posestvo Na Kalcu, bi 
bila izgradnja te trase nujnost, da bi 
vzpostavili najkrajšo povezavo med 
posestvom Na Kalcu in Mašunom.

Zaradi nakupa posestva Na Kalcu 
je sedanji lastnik dal najspoštljive-
jše podpisanemu do 17. novembra 
obljubo. To pomeni, da ne bo skle-
pal nikakršne pogodbe, temveč bo 
počakal na ponudbo Njihove presvit-
losti. Drugi kupec (po posetnici) Julij 
Pollak, vitez reda Franca Jožefa in 
reda pruske krone, konzul Argentine 
(Žid) bo moral tudi potrpeti do tiste-
ga trenutka, če se njihova presvitlost 
ne bodo do tedaj definitivno odločili, 
prosi najspoštljivejše podpisani za 
kratko sporočilo s katerimi bi podal-
jšali čakalni rok.

Naj presvitli princ blagovolijo dovoliti 
izraz najvdanejše hvaležnosti s kater-
im se ima čast podpisati.

Njihovi presvitlosti najvdanejši 
služabnik
E H. Schollmayer
Mašun, 7. nov. 1901

IZ ZGODOVINE

Grad Snežnik
• FOTO: NIVES PIŠEK
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NAGRADNO GESLO KRIŽANKE V PREJŠNJI ŠTEVILKI JE BILO: POLHN GRAD

1. NAGRADA: 3 – DNEVNA KARTA NA FESTIVAL PLAVAJOČI GRAD: 

TROHA MARJETKA, BABNA POLICA 3A, 1386 STARI TRG PRI LOŽU

2. NAGRADA: DNEVNA KARTA NA FESTIVAL PLAVAJOČI GRAD: 

ŽNIDARŠIČ TATJANA, VOLARIČEVA 42, 6230 POSTOJNA

3. NAGRADA:  MAJICA FESTIVALA PLAVAJOČI GRAD: 

ALBINA PREVEC, VIŠEVEK 39, 1386 STARI TRG PRI LOŽU

NAGRADE POŠLJEMO PO POŠTI.

NAGRADE ZA TOKRATNO KRIŽANKO PODARJA: JAVNI ZAVOD SNEŽNIK

1. NAGRADA: KNJIGA FOTOGRAFI DRUŽINE BAVEC, DEJAN VONČINA
2. NAGRADA: KNJIGA SMO SLIŠALI PTIČICE PETI, ZBIRKA PESMI IZ LOŠKE DOLINE, ZBRALA: FRANČIŠKA TRUDEN
3. NAGRADA: KNJIŽICA CERKNIŠKO JEZERO, JOŽEF ŽIROVNIK

Pravilna rešitev križanke je geslo, ki izhaja iz oštevilčenih kvadratkov in ga vpišete v polje za rešitev.

Rešitev napišite na dopisnico in jo s svojimi podatki (ime, priimek in naslov) do  4. 9. 2023 pošljete na naslov uredništva 
Obrh ali pa rešitev s svojimi podatki pošljite po e-pošti na: obcina@loskadolina.si (iz enega e-naslova bo upoštevana ena 
rešitev).

Želimo vam veliko zabave pri reševanju in sreče pri žrebu!
Uredništvo

KRIŽANKA
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ZADNJA NOVICA

Gasilci dovažajo
pitno vodo v Loško
dolino.

• FOTO: EDVARD ŠEGA ‒ EDO IZ ŽAGE
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V OBRHU JE PROSTOR
TUDI ZA VAŠ OGLAS! 

Več na spletni strani: 
www.loska-dolina.si. 
Za več informacij nam 
pišite na:

obcina@loskadolina.si!



Kako je preprost človek v naravi,
kot ptica, ki plava pretiho nad nami.
Ste videli ptico, ki je izletela
iz kletke, poglejte, kako opoteka
se, kadar v prostosti se znajde.

Srečko Kosovel

SPOZNAVNI TABOR ZA DIJAKE
1. LETNIKOV SREDNJE GOZDARSKE,
LESARSKE IN ZDRAVSTVENE ŠOLE
POSTOJNA V ŽAGI
V naravo smo se na tridnevni spoznavni tabor med 19. 
in 21. junijem 2023 odpravili dijaki 1. a, 1. b in 1. z  ob iz-
vir reke Obrh v vas Vrhnika pri Ložu, v Staro žago, ki je 
dediščina Benjamina Žnidaršiča, umetnika tetraplegika 
in direktorja zavoda za kulturno integracijo in social-
izacijo družbenih skupin Ars Viva, ki nas je nadvse 
prijazno sprejel in gostil vse dni.
Še prej pa je bilo jutro …
In gruča 70 dijakov je z nabito polnimi nahrbtniki 
napolnila avtobusa, ki sta nas odpeljala do Stare žage. 

Po nastanitvi v žagi in kosilu smo se razdelili v skupine, 
vodja tabora Tanja je zapiskala na piščalko, naredili smo 
prvi taborni zbor in razložili taborna pravila in viteške 
zakone. Dijaki so ves čas taborjenja preživeli brez mo-
bilnih telefonov, saj vitezi niso poznali modernih oblik 
komunikacije. Dijaki so bili namreč na tridnevnem 
viteškem urjenju – t.i. oprode in paži, ki so morali v treh 
dneh opraviti določene zadolžitve, da bi lahko pridobili 
plemeniti naziv in napredovali v viteze. Že je padla prva 
naloga: tekmovanje v kuhanju golaža. Vsaka skupina 
je morala nabrati dovolj lesa, zakuriti ogenj, pripraviti 
ognjišče in izdelati trinožnike iz leske in iz sestavin, ki so 
bile vsem skupinam skrbno odmerjene, skuhati krom-
pirjev golaž v taborniških kotličkih. Vsi smo se podali 
v boj, fantje so pripravljali drva in izdelali trinožnike, 
dekleta so rezala čebulo in mešala sestavine v kotlu, 
sproti smo strategije izpopolnjevali in si delili primere 
dobre prakse ter med seboj sodelovali … in prav vsem 
je brez večjih težav uspelo skuhati čisto pravi golaž, ki 
je bil naša večerja. Komisija je jedi na koncu ocenila in 
zmaga je pripadla skupini Oklepi. Veselje je bilo veliko, 
kotličke pa smo do čistega pomazali s kruhom. Ker 
kuhanje golaža na ognjišču pri 30 °C ni mačji kašelj, so 
najpogumnejši poiskali ohladitev v prijetno osvežilnem 
Obrhu z 9 °C. Večer se je nadaljeval ob tabornem ognju s 
kitaro in harmoniko.
Nato je bil torek …
In že navsezgodaj smo se skupine Oklepi, Meči, Bodala, 
Sulice in Ščiti odpravili na orientacijski pohod do gradu 
Snežnik. Na poti so nas na kontrolnih točkah pričakali 
učitelji, ki so za dijake pripravili različne viteške naloge 
in izzive. Veličasten grad Snežnik smo si ogledali in 
pot nazaj v tabor vsi skupaj premagali peš. Po izjemno 
vročem dnevu se je Obrh tudi tokrat izkazal za prijetno 

ohladitev razgretih teles. Skuhali smo kosilo, pomili 
posodo in še preden smo si uspeli odpočiti, smo izbirali 
med delavnicami: izdelava loka, viteški izzivi, viteški 
spomin, izdelava lesenih piščalk, orientacija v labirintu. 
Vsaka od delavnic nas je naučila nove viteške veščine. 
Večer smo preživeli ob tabornem ognju, na katerem smo 
si spekli klobase ali hrenovke, ekipa deklet je neutrudno 
pekla palačinke. Z dovoljenjem učiteljev smo večer pote-
gnili malo bolj pozno v noč …
In se je približal čas odhoda …
Pospravljanje, pakiranje, smeh, veselje ob misli na 
domači tuš (in uporabo mobilnega telefona) a hkrati 
žalost ob misli, da zapuščamo ta kraj, ki je med nami st-
kal nova in utrdil stara prijateljstva. Na poti domov smo 
se ustavili pri Benjaminu Žnidaršiču v vasi Podcerkev, 
kjer smo si ogledali letno gledališče, galerijo in mladinski 
hostel ter se zapeljali s prilagojenimi kolesi za invalide. V 
amfiteatru nas je obiskal pravi vitez, ki je izvedel povi-
tezovanje in nekatere med nami povzdignil v plemeniti 
naziv, saj smo se izkazali in iz oprod napredovali v viteze 
Stare žage. Ostali ostajamo vitezi v urjenju. Naš gostitelj 
Benjamin je praznoval rojstni dan, zato smo priložnost 
izkoristili, da smo se mu zahvalili s pesmijo in se napotili 
domov bogatejši za spomine, ki ostanejo, in za misel:
da je v naravi človek res dober in preprost.

• FOTO: ARHIV SGLZŠ POSTOJNA

• FOTO: EDVARD ŠEGA - EDO IZ ŽAGE 

BESEDILO

Vitezi stare Žage
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